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7

What ¡s your education?

I have undergraduate degrees in theology and

philosophy and a master in divinity.

Where did you do your undergraduate?

University of St. Thomas, and my graduate work'

Did you review anything in preparation for your

deposltion todaY?

Yes,

Tell me what You've revlewed.

I r€v¡ewed my remarks to the priest review board

and data I collected there. I reviewed an

account that I had written up in which Father

Keating self reported to me having a passionate

encounter with a young woman from ltaly' I
reviewed a letter that the family received from

Leonard, Streetr Deinard because we had reviewed

with them -- we went to v¡s¡t their firm and

retold her story to some of their lawyers'

All right. And do you have those documents with

you now?

Yes.

May I see them Please?

I also reviewed a letter by the initial
counselor who I've used a great deal through the

to.
2A.
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(The following Proceedings

commenced at 10:00 a'm. on

June 5, 2014.)
**x*:È

JEFF HUARD,

having been first duly sworn, testified as

follows:
t(**'ß*

EXAMINATION

BY MR, GROSS:

Good morning,

Good morning.
Would you please state your full name?

Jeffrey Herbert Huard, H-u-a-r-d.

Mr. Huard, would you like me to refer to you as

Father Huard, Mr. Huard? What is Your

preference?

Father Jeff is just fine.
All right. Your date of blrth?

O, Your address?

A. 2260 Summ¡t Avenue, St. Paul, 55105'

O. And what is Your occuPation?

A. Roman Catholic priest. I'm currently the

1

2

3

rector of Formation at the St' Paul

21

22

23

24

25

I
hoped was going to get to the priest review

board, but I'm not conf¡dent ¡t d¡d.

May I see that too Please?

(Indicating), Also I reviewed the summary of

the clergy review board recommendations from the

Archdiocese.
Anything else?

Here's the account that I was asked to wr¡te up

in which Father Keating self reported to me. I
was on a sabbatical in lreland. He called me to

report about th¡s incident with the young

Italian gal. I also have a letter to Archbishop

Nienstedt, one I wrote to Archbishop Nienstedt

because it was not clear to us that any of the

recommendations were being implemented at the

University. And once he became Archbishop I
wrote him a letter to reflect, you know, what

we'd been given' And then he responds to the

family so the family letter in which he shares

that this was news to him.

All right.
MR. ANDERSONT It looks like,

Roger, the witness has presented a number of

original documents to you. Would you like us to

1

2

3A.
4A,
5
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7A.
84,
I

10
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12

t3
14

t5
t6
17

t8
19

20

21 Q,

22

23

24

25 take th mark them and make ies?

Seminary School of DivinitY'
Are you an employee of the Seminary, employee of

the Archdiocese?

You know, actually it's a bit mixed. I'm an

emptoyee of the University of St. Thomas but

also In this role, you know, the Archdiocese as

well,
For how long have you been an employee of St'

Thomas?

Most recently five Years.
And --

Previous to that it was ten years Director of

Campus Ministry at the Un¡vers¡ty'

So you've been in your current position for five

years?

Yes.

And agaln what ¡s the title of that positlon?

Director of SPiritual Formation.
And ten years you were Director of Campus

M¡nistry at St. Thomas?

That's correct' I was also between this
ass¡gnment and my being Director' I was two

years a pastor at St. Mark's Parish in St. Paul'

When were you ordained?

6

o.

A.

o.

A,

o.
A.

o.

A.

a.
A.

a.

A.
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then we'll have each of these marked separately

and copies made'

MR. ANDERSON: Sure. IfYou want

to give them to çs, I'll have somebody out there

mark them and bring copies in if you llke.

MR. GROSS: That's fine.
**x**

(Discussion off the record.)
***t"l'

BY MR. GROSS:

As Director of Spirltual Formation at the

Seminary what are your job duties? Glve me a

brief description of what that means.

In essence it's like being a pastor of the

St. Paul Seminary. I would do retreat planning

for the men, cettain mission trips' I do a lot

of one-on-one spiritual direction. Each man in

the Seminary, currently 106, would have a

personal spiritual d¡rector, I'm also çonf€ssor

for the house and it's also where I do my

regular I iturgical servlce'
And then as the head of campus ministry at St'

Thomas what were Your duties there?

I was again there essentially the pastor of th€

a.

A

o.

A.
Í at the UST

q.

- cì,

6A.
7A.
8A.
9

l0
11

12

13

14 0.

l5
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24

25 A,

I
MR. GROSS: Yes. Let me Just see

whatever is in here and then we'll do that.

MR, ANDERSONI SUTC'

That would be the substance of it.

Then I noticed you've got some handwritten --

Notes, yeah.

-- notes. What are those?

One reflects conversation w¡th Archbishop Flynn

when the family had become so frustrated with

the whole process and so unaware of what was

supposed to be haPpening, how it was supposed to

happen, that I called him and noted some of the

things I wanted to say to him.

Okay. May I see that as well? And then you

have a couple of other documents' Why don't you

tell me what those are?

This was a list that my niece drew up for the

review board once she began to find her voicet a

fulter aÉiculation of the sexual misconduct'

Again I don't know if it ever -- I'm not-'5i¡re

the review board actually saw the list.'' "

And there are just a few other things ln there'

Why don't you describe to me what else is in

,l

2

3

I took of a nversation with
there?

Th¡s was

12

also oversaw mission trips for the students. I
had a staff member who oversaw that work' Did a

lot of, you know, retreat work with students and

a |ot of counseling, you know, pastoral

counseling.
So I take it you must have received train¡ng

somewhere on reporting of sexual abuse.

Yes.

And recognizing issues related to sexual abuse,

is that correct?

That's corfect.
Tell me about your background or train¡ng in

that area.

Essentially all the seminarians were given

classes from the canon lawyers of the Diocese on

mandatory reporting. We go through VIRTUS

training. That would be the formal training.

And have you ever made a report to the

authorities on sexual abuse?

No, I haven't.
How about within your organization, for

instance, St, Thomas or w¡thin the Seminary or

the Archdiocese; have you ever made any reports

within any of those organizations about sexual

1

2

3

4

5

6a.
7

8A.
90.

,l0

11 A.

12 0.
13

14 A.

15

l6
17

{8 a.

19

2A A.

21 0.

22

23

24

25 abuse?

10

Kevin McDonough, Father Kevin McDonough, then

v¡car General in which he described to me

that -- that he saw this as tremendously serious

boundary violations and unethical behavior but

not something that he would register q9 ch¡ld

sexual abuse. Then I put backto him, you know'

when did these serious boundary violations

become sexual abuse, and that wasn't answered'

Then there's at least one other document or

maybe more,

This is a repeat of the write-up' This is the

directions here. This ls mY check.

And, I'm sorry, what is the document -- no'

Right there.

This is from Greta Sawyer. She is a victim

abuse advocate in the Archdiocese. 'lHere is the

summary of the Reviow Board's recommendation' I
also included the condition Andy wanted to 9o

along with the summary. As always call if you

have any questions."
Finally the last document?

This is again a repeat of just cop¡es of this'

Of what I alreadY have here?

Yeah.
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Yes. There's a whole rule of life for daily
prayer, for prayer times when we'll all gather

for prayer together. There's regular meals. we

each year we take our pr¡ests on retreat

together, each summer do a conference with the

community. So there's a whole pattern of life'

What's unique about it is it's diocesan, it's
not a religious order.
As part, for lnstance, of the meetlngs and group

sess¡ons that you have do you brlng up maybe

problems that you observed, you know' in

llfestyle lssues, communal livlng issues that

sort of thing? I mean are those things that you

talk about?

Yes. Everyone, all the priests are -- they each

have a fraternal group and there's some ser¡ous

sharing of l¡fe that goes on in those groups'

And were you in that type of group with Father

Keatlng at some Point?

Yes, tr was.
Did the issue of your niece come up ln any of

those meetlngs or groups at Companlons of

Christ?

No. It came uP when my niece approached me to

say she had been exPe riencing unwanted touch

I
2

3

40.
5
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7A.
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I
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'i. ì.
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25

14

approached -- then we started another community

called the Companions of Christ here in the
Archdiocese
Within that organization, Companions of Christ

-- well, first tell me how the organization vyas

set up, what the purPose of that is,

We're called a public clerical association so we

have a canon¡cal standing in the Diocese but
we're all Diocesan priests so the real focus is

to try to bring us a stable kind of community

life to support a man in hls priestly service.
We currently have twenty Pr¡ests and probably

ten young men interested and pursuing prlesthood

and eventually a communíty. It's humanly very

helpful to live in communitY.

And when you say llve ln community, you' at

least some of you actually wlll share a house?

That's correct.
And then you, for instance, share meals, share

chores?

That's correct.
And it's really a communal l¡ving setting?

That's correçt.
And do you also, for lnstance, hold meetlngs

amongst yourselves or --

a.

A.

a.

A.

o.
A.
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from Father Keating so that was the f¡rst I was

to hear of it.
But I mean dld the issue then arise wlthln the

confines of a Companions of Christ group sess¡on

ever?

Once Father Keating was under investigation on

behalf of the community now Bishop Cozzens did

essentially a review into other concerns

regarding Father Keating. That wouldn't have

been with the whole community. That was with he

and one other member of the community, Father

Jon Vander Ploeg, and they Put together some

documentation to present to the review board

although it wasn't -- it didn't go to the review

board.
Okay. And were you part of thls lnvestigatlon

process?

No.

Were you --

I stood down. I mean I was the superior of the

commun¡ty, but as soon as the issue got raised

and an investigation started I had to stand down

and not be the man to reflect on the matter in

regards to for the communitY'
Who have ken with ardl the
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alleoations that are beinq made by your niece?

17

1

abuse.

A. That's correct.
O. Is that stlll your understanding to this day?

A. Yes.

A. Okay. When was it that you were contacted by

your niece? What was the time frame?

A, It vì.as after her freshman year at Holy Cross

ColleEe in South Bend so ¡t was the summer of

o.

A

niece had talked to about these a1

2

3

4

5

6

7

I
I

l0
11

12

13

14

15

l6
t7
18

l9
20

21

22

23

24

25

1

2

3

4

5

60.
7

I
9A.

10 a.
11 A.

12

13

14

15

16

17

l8
19

20 0.
21

?2

23

24

25

19

of

'03.
Now, in the statement that you gave to the

¡nvest¡gator you indicate that it was either in

December of '04 or January of '05. And I can

show you that.

You know, I know the dates are -- even ln my own

notes as I recall it was before her sophomore
year as I thought more clearly about it because

I remember meet¡ng w¡th she and Father K€at¡ng

in one of our households on campus, Just off
campus on Summ¡t Avenue and it was a summer day

so that became clearer to me. And then Marle

wênt to college again for her sophomore year but
wasn't able to complete her sophomore year' She

came home after the first semester and was

beginning to experience a deal of iC,

20

anxiety, all things related to thls lnteractlon
with Father Keatlng. And then I note lt was

around that time, it would have been December or

January that we connected through Catherine

Mollner.
So it's your best recollection now that the

first contact you had wlth your n¡ece about

sexual abuse was in the summer of 2003?

That's correct to the best of my recollection,

And how did that contact occur? By phone?

No. My niece approached me and I would see the
family frequently, She was working near the

University of St, Thomas and also had an

apartm€nt there. So she approached me to have a

personal conversation with her,
**:{<:f*

(Deposition Exhibit No. 30

ma rked for identification. )
*****

Father, I'm showing you what's now been marked

as Deposition Exh¡bit 30. I'll represent to you

that this is a document that sets forth, it's

actually a transcript of an oral statement that
you gave to an lnvestigator at Chlsago County

Sheriff's and it rs that lt was

2

3
tA,

¡.
6A.
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I know that you spoke with an ¡nvest¡gator at

the Chisago County Sheriff's Department'

That's correct.
Who else besides that individual?

I talked with Bishop Cozzens and Father Jon

Vander Ploeg, We were encouraged to see a

canonical advisor so that things would be

handled ln a way that vìtas protectlng Father

Keat¡ng's rights and so we used a pr¡est in

Rome, Father -- I think lt's G-e-i-s-e-r if I
recall, And h€ was the -- he's a Jesult and was

the man who handled mal*ers for the Jesuits, he

uras a canon lawyer so he advised us' including

B¡6hop Cozzens.

When did this series of meetlngs take place?

When was the time frame for that?

I don't have my notes'
Would that be wlth¡n the documents that are now

being copied?

Correct.
So we'll wait and get that. So that group would

have consisted of Bishop Cozzens, Father Vander

Ploeg and a priest ln Rome?

Correct.
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O. And you would have spoken with all three of

those individuals?

A, Correct.
O. Again what was the priest's name in Rome?

A. I'm spacing on it right now. It was Bob. I'm
wantlng to say Geiser, G-e-i-s-e-r.

A. Did he come to the Twin C¡ties?

A. No. I actually -- when much of this was -- I
was on sabbat¡cal and ended my sabbatical in

Rome. Father Cozzens at the t¡me uras study¡ng

¡n Rome so he connected with Father guy cervical

andlforameet¡ng.
O. And what were the discussions at that meeting?

A, It was a revlew. It was my Personal oppoÉunity
to do a review of what I'd been told what my

niece had talked with me about, what was the
purpose of the prlest rev¡ew boardr how dld the
review board work, what are some of the
implications that mlght come of the matter. lle
has a great deal of had expertise because he

does it for the Jesults.

.ì, So we have a time frame and you've said, as I

understand it, based on your ¡nterview with the

investigator in Chisago County as far as you

17
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23

-- she was at Holy Cross College which is ln

South Bend right next to Notre Dame," And then

It goes on to say, the investigator says --

Yes.

"She had called and began to let me know that

there had been a couple of -- then she was --

she had just said a couple of occasions of

lnapproprlate touch"'

Yes.
Does this refresh your recollection thðt your

first contact regarding the allegations of

sexual abuse were actually made by phone when

your nlece was at Holy Cross and she called you?

She certainly called me from Holy Cross. I
think there she was beginning to counsel with a

permanent deacon at Holy Cross. And then she

called to say she wanted to Iet me know there

was occasions of unwanted touch by Father

Keat¡ng, but it was -- it wasn't by any means a

fult account or she hadn't yet found the words

to fully describe it.
I understand. The further questlon was, "She

dldn't go into detalls on that?" You say, "No.

She did in January. In January she sat down,

she sat down wlth me and wlth Mic-hael

1

2

3

4

5

6

7

I
I

10

11

12

l3
14

l5
t6
17
,18

âctua

19

20

21

22

23

24

25

A.

o.

A.

o.

A.

a.

taken on March 13th, 2006'

MR. ANDERSON: That is the first

page there,

O, That's actually the second page. The flrst page

ls the end of another interview I think maybe

with Mr. Spehar, Pat Spehar. But so the

interview with you begins at the bottom of the

first page and then continues from there'

A. Yes.

A. And it appears at the time that this statement

was taken you were ln Ireland,

A. That's correct.
O. okay, So thls was a phone conversatlon

obviously.

A. Yes.

A. Now, going to page - at the top lf you look

where it saYs Page 49 of 68?

A. Yes.

A. And then you go down towards the bottom of that

page and you're asked a question. Well, you're

asked a series of questions about when you

received the report and you indicate there that

it was late December or early January of '05'

21
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I 0
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21
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Do you see that?

A. Yes.

24

and brought to us" -- you see where I'm reading?

Yes.
But I want to get a better understanding of the

timing of this because what you're at least

telllng the lnvestlgator is that this flrst

report occurred per a telephone call that you

recelved from your niece,

Yes.

Okay. And is that accurate?

To my recollection' Yes.

Okay.

I think the lssue for me was that she would give

a much fuller account, the fullest account when

we sat down with Father Keat¡ng.

Okay.

I'm trying to locate when that is in my mind.

All rlght. And before we get to that point I
just want to make sure that what we're talking

about then is the first time you become aware of

any of these allegations is in this phone call.

And would you agree that that was ln December of

2}O4llanuary 2005, somewhere in that time

period?

MR. ANDERSON: I think that's not

1

2A.
30.
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9A.

l0 A.

11 A.

12 A.
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17 A.
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25 what the exhlblt sa
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And --
MR. ANDERSON: I'm not sure what

the question -- look at the questlons above

that, Roger. Are you sure what it's referrlng

to? I think they're referrlng to a different

event here.

Yeah, in the -- in January of 'O6 I alerted the

Archdiocese and Eisenzimmer of the abuse

allegations, My brother-in-law and sister met

with Father McDonough on two occasions and then

Pat met and my n¡ece met with Archbishop Flynn'

And then I went away to sabbatical in January of

'O6 and then it was on February l6th. 2006 that

Father Keating called me to self rePort on what

he described as a passionate encounter'

If we look at this, look at the top of page 49,

Yes.
Okay. And then the question is asked to you and

I believe it's referr¡ng to this first contact

that you had wlth your niece concerning these

allegatíons. And the questlon is, "Okay. And

was that in person or was it over the phone or

how was that?" And your response, "I think --

well, in fact, you know, and that's a good one
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say, "Was that in person or was lt over the

phone or how was that?" You see that at the top

of the next Page?

Yeah'
All right, So you can disagree with my readlng

of lt, but lt looks to me like what you're

telling him is that this phone conversation that

you had with your niece occurred in either

January of 2005 or December of 2004.

Yeah. You know, I correct myself on it because

I just remember clearly having the conversation

with Father Keating at my Summit Avenue house in

the summer.
Yeah. And then we'll get there, but I just want

to find out the chronology here and I want to

establish that äs best we can.

MR. ANOERSON: Roger, You want to

look at the second sentence at page 49 there?

It might clear up some confusion. I'm confused

too. I'm not trying to obstruct your quest¡ons

here, but it looks llke heis referring to the

flrst call there as a different time frame. If
you want to --
It says, "I thlnk -- well, in fact, you know,

ood one because I think she in factthat's a
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MR, GROSS; I think it does, but

let's have the witness answer'

MR. ANDERSON: Let him answer but

don't try to suggest the exhibit says that

because it doesn't'

MR. GROSS: I th¡nk it does,

MR. ANDERSON: Read the exhibit'

I'm golng to object to the form of the question'

Just ask him when it was, but you can't use the

exhibit to say when it was'

MR. GROSS: I greatlY aPPreciate You

suggesting how I should ask my questions, but

I'm golng to respectfully decline'

MR. ANDERSON: OkaY'

BY MR. GROSS:

So, Father, I'd like to give you the opportunity

to read through thls if you like because it may

help wlth that, but I want to get a sense of

when this timing was' And my reading of thls ls

that this call occurred at the time that I've

suggested, but lf you read lt and think that

therels something else in there, you can correct

me on that,

MR. ANDERSON: Do You want hlm to
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first called me from' she was at Holy Cross

College which is in South Bend right next to

Notre Dame."

MR. ANDERSON: Sorry, The quest¡on

is when would that have been?

Yes. And you said earlier that this contact you

say at the bottom of the page 48 you remember

when it was that she first contacted you wlth

this. And you sa¡d it would have been a year

ago January. Now you are havlng this interview

in March 2006, A year ago January would have

been January 2005' Do you agree with that?

Yes.

Then you say "or December." So based on this

I'm ied to belleve that the first contact you

had had with your niece regarding any sexual

abuse was December 2004 or January of 2005.

That might bê correct, but I can't recall it.

Okay. Is there something that would give you --

that would provide You with --

That data?
-- that information?

Well, one would be my nlece and her specific

years of going to college and her recall of when

first raised the môtt€r. That would helshe

26

O. No, go ahead and look at lt.

A. The other thing I would note is I've seen this

and have read it and one of the things in some

of these interviews that's challenging is

getting the dates completely lined up' I 'do
know that Marie called me in South Bend'

O. Let me do this. Let me refer you to page 48 on

th¡s, Then I'm going to go about two-thirds of

the way down' It says, "Okay' And what"--and

then it gives a blank and that's for your niece,

they blank out her name--"told me was that she

believes you were the first person she talked to

regardlng Michael Keating touching her

¡nappropriately," Is that correct?

A. Yes.

A. You say, "I believe that's true, yes." The next

question, "Okay. Do you remember when that

was?" And then you say, "It was actually -- it

was a year ago January, would have been early --

elther late December or early January last

year." Then he goes on to say, "So January of

2005?' And you say, "Mm, hmm." Do you see

that?

A. Yes,
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and she was gett¡ng counsel at Notre Dame and I
knew it ì tas a very, very sensitive matter so I
didn't press her.
okay. Well, did you get the sense that what she

was talking about was some type of emotional

issues that she was going through or was it your

impression that there was some sort of

inappropriate sexual action that was taking

place?

I don't recall actually. You know, Father

Keat¡ng had been a long-time friend to me' to

the family, to her parents. These are very hard

things for her to begin to describe' And I
was -- I knew from history with Father Keating

that he could be inappropriate with women

particularly retationally and at first that's
how I was lining this uP.

Well, I assume that's what you wanted to find

out from your niece is all right, are we talking

about on a relationship/emotional tevel? Is

this inappropriateness or is this something that

has to do with actual sexual abuse? I mean

you're ln a position where you've got to make

that determinatlon at this point I presume'

Yeah. The initial said here
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Okay. Anythlng else? In other words, you don't

have a calendar where you marked it off or

anything of that nature?

No.

So then let's go then to this phone conversation

that you had with your nlece while she was at

Holy Cross, the one you referred to ln your

statement. OkaY?

Yes.
Tell me to the best of your ability what it was

that she said to you,

To the best of my ability at this time she told

me that she was troubled by her ¡nteract¡ons'

some wây that Father Keating was ¡nteract¡ng

with her and that she had begun to counsel with

a permanent deacon at the college'
Now, I presume you would have said what is it

about the way Father Keatlng is interacting with

you that's causing you problems, something to

that effect?

Yes, I was very sensitive because she was very

sensitive. I was l€tt¡ng her take her pace, say

what she felt like she needed to say' At that
point ¡t was very limited.

I
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that she wanted to inform me she was seeing

counsel at Notre Dame. And at first though the

details were light I took it very seriously' I
never doubted that something was amiss, but

there again I knew that when you've been a

victim of abuse people often won't talk about it
for the rest of their life' And I was iust very

sensitive not to in this initial conversation or

in this phone conversation -- eventually she

woutd say I want to s¡t down with Father Keating

and you.
Well, if in the course of this Phone

conversation you got the impression that even

perhaps your nlece is being sexually abused or

has been sexually abused by a friend of yours

who's a priest, you're going to take some

immediate action, are You not?

The action we took was' one, I knew she was in

counseling. I didn't know the full degree of

what woutd eventually come forward' I always

took her verY seriouslY' Still do.

And, Father, that's not what I'm asking. I

don't doubt that you take it very seriously'

What I'm asking ls if you are left wlth any

o.
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calls you up, tells you about something going on

in her life that's troublesome' I assume you

wanted to find out what it was, I mean what was

it about this relationshlp that was causing her

problems,

Yes.

Okay. And so what did she say?

Again to the best of my recollect¡on that there

had been some unwanted touch but st¡ll not

finding ¡t eäsy to get to specifics about it'
Now correct me. When you hear a young woman, a

niece or not, who tells you that there's been

unwanted touch by a friend of yours, a priest or

not, you're going to want to find out what that

means?

Yes.

That's fair?

Yes.
All right. So did you ask her what do you mean

by unwanted touch? What's going on here? I

mean isn't that something that's going through

your mind now?

Yes. And the question from me was did you feel

like he was being inappropriate emotionally with

At that t¡me she didn't name the sPecifics

2c A.

24
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35

Well, were you suspicious in that phone call

that she had been sexually abused by Father

Keating?

I certainly was suspicious that there was

something incorrect in how he was relating to

her.
All right. And that's not my question'

No but --
My question is I'm talklng about sexual abuse'

Were you suspicious that he had sexually abused

your niece when she made this phone call to you?

Not initiallY.
Okay, Is it fair to say that you thought there

was some relationship or relational emotlonal

context to this and Ehat that had made your

nlece very uncomfortable?

Yes.

Or that that was the Problem?

Yes.

Okay. And then so we've got the framework of

December or January'05 and then I know that you

met with Father Keating and your niece the

followlng summer sometime during that late

spring or early summer, is that correct?

To the best of mY recollection.
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sexually abused by a friend of yours who's a

priest, aren't you going to take some immediate

action at least to find out what it is that is

going on?

Yes.

And you sald that she was very vague' Tell me

what it was that she told you in this phone

conversation about the relationship she had had

or was having with Father Keating'

She wasn't having a retationship at that point'

This had happened a number of years earlier'

She didn't raise that with me at the t¡me' She

just said she was very uncomfortable with some

of the ways that he touched her, and I didn't

press for details.
Okay. Now, my normal reaction if somebody told

me that, especially someone in my family' my

first question would be tell me about the way he

touched you, how did he touch you' You didn't

even ask her that?

Well, we have a very close relationship and my

immediate sense of the s¡tuat¡on ¡s that I iust
needed for her to take her pace on säying she's

-- and now this had happened several years
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A. Okay. So how about in the interim between this

phone call that you received from your niece and

when you then had the slt-down meeting at your

house? What contacts did you have with your

nïece about this issue or with Father Keating

about the issue?

A. The -- well, the -- let me recall here' My

niece and I were family so we have ongoing

relating. She was back from her sophomore year'

She'll know the dates much more clearly than I
do. She had gone immediately into counseling

with Catherine Mollner.

O. When she returned from Holy Cross?

A. That's correct.
O. How about while she was still there? Okay' I'm

going to assume that their semester ended

sometime in May or at the latest sometime in

lune. I mean that's fairlY tYPical'

A. Yes, although she returned home' She didn't get

through her sophomore year' She came mid

semester' Or mid Year.

O. Did you have conversations with her elther

before she came home about these issues, these

issues beln9, you know, an lnappropriate
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her voice which she would do' I mean when we

first met with Father Keating, you know, she had

been in counseling. We met with Father Keating'

I give an account of that, the things she said

to him there and '- but her counselor, again

with Marie's permission, I called her counselor

and she said -- and I said, "How do you think we

should proceed with th¡s?" She said, "I think

Marie needs to take her Pace"'
But I want to stay with this phone call' Why

didn't you ask her what the touching was? Why

dldn't you ask her how was he touchlng you? Why

didn't You ask that question?

I don't recatl. I was certainly very concerned'

And I think some of it was partly in the initial

conversation on the phone my niece was still

vague and so I couldn't tell ¡f th¡s was -- and'

you know, don't know that it was probably wiser

that I would have tried to press more

immediatelY.
But were You --

MR' ANDERSON: Roger, I don't think

he was done. Why don't you let him finish'

Were you done?
23

24

25 PONENT: Yes.
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that, you know, I said she's bothered by the

relationship and she needs to bring some things

to you.
But that was the extent of your conversation? I

mean you didn't tell him what it was that she

had sald ln your phone conversatlon back in

December or JanuarY?

No.

You never spoke wlth Father Keating about that

conversation?

No, not to my recollection. And in fact when we

sat down with Father Keating and my niece' that

was the first kind off fuller description of

what she'd exper¡enced that I heard from her'

You say that she was getting counsellng from a

deacon at HolY Cross?

Correct.
Was that formal counseling?

No, I don't believe so.

Do you know if she had had any formal counsellng

when she was at HolY Cross?

I don't know that she did.

Okay, Why don't we then go to thls meeting that

you had with Father Keatlng and your nlece that

was sometime in summer of 2005?- drd
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there other Phone calls?

There were to -- I mean ure would have talked

periodically, but I don't recall us conversing

again about the Keating matter until she came

home.
So then she comes home, and what do you recall

about the first conversatlon you had with her

then? Flrst of all, when did it occur?

Again I don't -- I've got that summer meeting'

That's where I'm out of my chronology meeting

here. We had the summer meet¡ng and she

presented some things there specifically'
Agaln because I want to keep you focus, do you

recall any meetings, telephone conversations,

anythlng of that nature before the summer

meetlng that you had wlth your niece and Father

Keating?

No.

Okay. But you do --

Not to the best of my recollection' no.

Is lt your belief that you actually had referred

her to a theraplst þefore the summer meeting or

was that after the summer meeting?

After.
me how -- and before the summer
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that meeting take Place?

Trying to think of the -- it's my previous

residence on Summit Avenue.

And in attendance was iust the three of you?

That's correct.
How dld the meeting start out?

We started w¡th prayer and then I just invited

Mar¡e to, you know, say what she felt she needed

to say.
Okay. Now, you gave in your statement to the

lnvestlgators or the investlgator -- well, why

don't you tell me as best you recall what your

niece sald at this meeting with Father Keat¡ng?

She described to him she wanted to confront him

with some instances of unwanted touch. She

described it at that meeting as one instance of

hands over her chest, putting his fingers in her

mouth, massaging her gums, pulling her up on

himself with her face on his chest.

Wlth his face on her chest?

With her face on his chest. Massaging her back

under her shirt and her calves and when she said

she was uncomfortable w¡th that he st¡ll
persisted. She read a section from her journal

when she was rteen orwhich had

1

2

3

4

5

6

7A.
8

I
10

11 A.

12

13 A.

14 A.

15 A.

16 0.
17

18

l9 A.

20

21

o-

38

meetlng did you have any conversations with

Father Keatlng to the extent, you know, I got a

call from my niece, she's saylng that the

relatlonship is inappropriate, she's troubled by

the relationship with you, anythlng of that

nature?

I certainly -- I set a meeting uP, so I would

have neçessarily talked with Father Keating

about he and I s¡tt¡ng down with Marie, that she

had some things she needed to say to him'

Okay. So you approached Father Keatlng

about this --

Yes.
-- matter?

Yes.

And he would have sald what's going on, you

know, what's botherlng her' Is that fair? I

mean did he say something l¡ke that?

I think the request for the meeting was clear

enough, which was something is bothering her she

wants me there to visit with you about'

All right. He didn't even ask you what it is

that's bothering her?

I wasn't -- you know, in my best recollect¡on ¡t

me to -- I would have best recalledwasn't for

2o

24 A.

25
06/tO/zoL4 A4:24:2 PM 37 10 of



14,
2Q.
3

44.
5Q.
6

74.
8Q.
9A.

10 a.
11

12

13 A.

14

15

t6
17

t8
l9
20

21

22

23

24

25 0.

43

Thet's r¡9ht.
That was somethlng that came up down the road

later?
That's correct.
It sounds like your niece has maintained a diary

or journal for a long time.

That's correct'
Does she still do that as far as you know?

As far as I know.
And this was something that she actually

introduced in this matter when she actually

pulled out herjournal and read that?

Yes.
MR. GROSS: We made a request for

that document and you denied it saylng that this

is privileged. You know, I mean we can go ahead

and go to the judge.

MR. ANDERSON: Do Your dePosition'

I'm happy to discuss it with You.

MR. GROSS: We do have a discoverY

dispute, but we'll talk about it.

MR. ANDERSON: I'm going to do a

meeting to confront the issue.

last?
BY MR. GROSS:

How long did the
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fourteen. One of the things she noted in it was

my dad and my uncle would never touch me this
way.

O. In reading from the journal did she describe

what it was that they would never touch her in

that way?

A. No.
O. Okay. Now, going back to the statement that you

gave to the investigator which has been marked

as Exhibit 30, and at the bottom of page 49 it

talks about it's kind of an introductory to this

meetlng that you had with Father Keating and

your niece. Question, "Okay. So you guys were

meeting at your residence there on Summit

Avenue?" And then it says, "And that was the

one in late December, early January '05?" But

that's correct, that was the first initial phone

call, thls meetlng was ln the summer of '05?

A. Yeah, to the best of my recollection'
O. It goes on to say, "And she talked about him

putting flngers in her mouth?" Do you see that?

A. Yes.

O. That's something you've just told us. It goes

on to page 50 and then you say, "Yes? And,
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To the best of my recollection about forty-five
minutes.
Were there also concerns ralsed at that meeting

about the relational emotional components where

your niece had sort of read some things into how

Father Keating would relate to her on an

emot¡onal level, where she felt very close to

him or when she was getting a message of

something that was confused?

Not that I recall.
Okay. So you recall this meet¡ng as just simply

on inappropriate touching?

Correct.
No other issues?

That's what I recall, Yes.

Okay. Do you recall anything else she said

other than an arm over her chest, Father Keating

putting his fingers ln her mouth, your niece

having her face or head on Father Keating's

chest, massaging her back and then massaging her

calves? Anything else that you recall?

He was massaging her back under her shirt.
And how dld Father Keating resPond?

He thanked her for bringing this forward, noted

that it had to be hard for her. He said he
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issue of the breasts but it was -- it seemed to

-- she stopped and she was -- she didn't say

this directly. She would later there' She

said, yeah, you know, he, he had his arms over

her breasts."
So what you told the investigator, he

didn't have his hands on her breasts but he had

his arms over her breasts is what she had said

at this meeting'
That's correct.
All right. Is that what she said at the

meeting, that Father Keating had his arms over

her breasts?

Over her chest.
Okay. Do you know, did she somehow indicate how

that happened? I mean in other words, did he

have his arm around her in some fashion? I mean

how was his arm over her breasts?

I think ¡t was an occasion where he was reading

to her at their home.
Okay.
He had his arm around her'
And then it goes on to say at this meeting, "She

never accused Father Keating when she met with

him of fondli her breast,"
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A. That's correct'
O. Had you referred other people to her?

A. Yes.

O. So moving ahead, what's the next tlme you have

any involvement in these allegations? In other

words, when is it brought uP again?

A. I went to -- I went away for my sabbatical' and

to the best of my recollection again Marie was

home now. She coutdn't finish her sophomore

year and started to get counseling' At one

point she was hospitalized wlth severe panic

attacks and anxiety. And as I recorded and

recatled it, it was in January'06' Once Pat

and Annette with Marie's, you know, directive

met w¡th Father McDonough, then it was more

clearly brought up that there was -- and they

also met with Archbishop Flynn once' I was

calling them at the same time because Marie was

ready and I could say what I knew of the matter'

A. So between your meeting with Father Keating and

your niece and then January of '06 dld you have

any contacts with anybody over these allegations

besides'you said you had one call with Marie's

counselor, AnYbodY else?
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remembered some of this, not all of lt and he

asked her to forgive him.

Did he say what he remembered?

No, he didn't.
And what did Your nlece resPond?

That she wasn't able to forgive at that t¡me'

Did Father Keating also tell her that he would

be willing to talk with her agaln about this if

she wanted?

Not at that meetingr no.

Do you know lf your niece and Father Keatlng

then dld meet again?

I don't believe theY did. no'

You're not aware of your niece making any calls

to Father Keating and meeting for lunch

anywhere?

No, I'm not.
So after this meeting did you take some formal

actlon to report what your niece had said to

e¡ther people at St. Thomas or the Archdiocese

or the police?

No, I didn't. I called -- with her permission I
catled her counselor Catherine Mollner' And her

advice to me at the time was to let her take her
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Father Cozzens and Father Vander Ploeg and also

with Bob Geiser, the Jesuit in Rome' We had sat

down to meet and to review the case'

Again when was it that you went on sabbatical to

Ireland?

It would have been the end or the beginning of

February because Father Keating called me in

FebruarY.
I think those might be the documents that are

being -- are those back?

Yeah, he called me on February 16th' 2006'

Okay, And you were in Ireland at that point?

That's correct.
But when was it that you went to lreland?

It would have been like February lst'
Well, were you here, here being the Twin Cities,

when your niece was hosPitalized?

I don't believe I was. I think it was overseas'

And i might be wrong but I'm thinking that that

was JanuarY of '06.

And I don't recotlect e¡ther. January is -- I
hadn't yet left for my sabbatical as I recall

and I don't quite recollect either -- I knew she

was hospitalized and I was praying for her' but

I don't recall the actual dates.
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O. So you didn't feel any obligat¡on to report thls

to the authorities?

A. Not immediatelY, no.

O. Well, what do you mean not immediately?

A. f was waiting for Marie' As soon as Marie

signaled that she wanted to bring th¡s forward

formatly, then I was very haPpy to call the

Archbishop, Father McDonough and Andy

Eisenzimmer.
Now, did you convey that to your niece that, you

know, that as soon as she wanted you to report

you would or did you talk to her about what the

next steps would be?

No. Again I was relying on her counselor and

the kind of direction from her counselor that we

should wait until Marie felt she was ready to

act on the issues.

How many conversations did you have with her

counselor?

Just one.
And her name is Catherine Mollner?

M-o-l-l-n-e-r.
And where does she office?

Midwest Counseling right on University and 28O'

I
2

3

4

5

6

7

I
I

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

'20

21

o.

A.

And you had worked with h-er before?

23

24

25

o.

A,

o.
A.

a.
A.

a.
04 Page 45 to 48 of 152 !2 ol sheets 

r



51

although ¡t -- Father Keat¡ng had been a regular

visitor to the family for some time' And as

Marie began to'- I don't know' She certainly

had talked with me and I was assum¡ng that she

was tatking to her mother and father as well

because I do remember saying to Father Keating

that as she brought these things forward it
wasn't a good t¡me to try to continue to visit

and go see the familY.

Okay. Well, after your meet¡ng wlth Keating and

your niece, you continued to see Father Keatlng

on a regular basis; you were stlll part of the

same group? You were not living together at

that tlme?

No.

But weren't you stlll ln the same group?

Yes.

Did the issue ever come up ln the group context?

Not that I -- not in our fraternal groupr no'

Why not? Why didn't you ever raise the issue

there?

To me again it was -- he had talked to me on one

occasion after the confrontat¡on in which he

expressed that he -- he clearly lacked prudence
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Do we have one of these that we can use?

MR, ANDERSON: Rlght here'

All right. Those have been marked' If you

would then -- are you looking at number 4 rlght

now, Exhlbit 4?

MR. ANDERSON: Those were his? Do

you have another copy there? You've got a copy

there, Roger. Why don't you give him the one

you want h¡m to look at?

MR. GROSS: That's what I'm trYing

to find which ls the Sequence of Events but it's

not in this group' That's why I'm wonderlng if

maybe You Plcked it out of there'

MR. ANDERSON: A letter dated --

MR, GROSS: It was right ¡n front of

me. I'm sorry. Here we 90, the Sequence of

Events.

BY MR. GROSS:

I'll show you then what's been marked as Exhlblt

4. That is a sequence of events that you put

together from Your recollectlon?

That's correct.
Of the various events that occurred, correct?

Yes.

1

2

3

49

o.

a.

o.

A,

o.
A,

o.

6

7

I
o

10

11

12

13

14

15

il6
17

18

19

20

21

22

23

24

25 want to take to look at that and

52

girl. But again I was letting Marie unfold the

issues at her pace and she was the voice that

was critical.
I'm sorry. Father Keating told you something to

the effect that he was treating a young women

llke a girl?

That's correct.
Was he referring to Your nlece?

Yes.

Okay. And did he say -- I mean is that the

exact words? Are those the exact words he used?

Yes. 1o my recollection' Yes.

Okay. And what dld you understand lhat to mean?

Well, I frankly didn't think that he was gett¡ng

a hold of the issue, but I don't believe, you

know, that he thought he had been abusing her'

And f was waiting again on my niece's pace to

say as soon as she wanted to step forward we'd

step forward.
When dld your niece claim that Father Keating

had fondled her breasts?

When they met with Father McDonough'

And do you know when that was?

Again I think it was around January'06 to the
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see lf it indicates to you when it was that you

went to lreland.

ft doesn'tr no.

Okay. What prompted you -- well, first of all,

do you know what inltiated the contact with the

authorities? Do you know how that came about?

And the authorlties flrst of all is the

Sheriff's Offlce?

Yes. When Pat and Annette went to talk with

Father Kevin McDonough about the allegãt¡ons andl

when the specific issue of the touching of the

breasts came up, he said he'd need to call that

in, which he did.
And did you inform your slster and your

brother-in-law of the allegation?

To the best of my recollection my niece had done

so.
And do you know what time frame? Was it before

the meeting that you had with Father Keatlng or

after that meeting?

I don't know.
Do you recall havlng any conversations with your

s¡ster or brother-in-law before the time you

went to lreland on sabbatical?
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board. Two of the priests I knew' One was

Father Donahue, one was Father Michael Byron' I
didn't know the others who were Present'

Do you recall what You said?

Yeah. Essentially what I'm saying to you'

Okay, You told them about the initial phone

call where your niece dldn't say very much in

terms of any specific lnappropriate touching,

correct?

I think that's correctr Yes.

And then you told them that then you had a later

meeting with Father Keating where she did talk

about some of these allegations that she made

that we alreadY went through todaY?

Yes.

All right. And then essentially that was your

total involvement in the process until the

authorities got involved wlth -- the church

authoritles got involved?

That's correct, Yes.

And so you mentioned then that the

fondllng--that's how we got onto this--I asked

you when your niece made an allegatlon that her

breasts had been fondled and you said when she

What meetin wasmet with Kevin McDo
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And as part of the church's investigation of

this were You interviewed?

No.

Have you ever been interviewed by anyone from

the church as to any of these allegations?

Yes, In¡t¡atly or recently the Diocese reopened

investigation on Father Keating and so there's a

lawyer investigating and so he took my -- he

asked me to do an interview'
Okay. Do You remember who that was?

No.
Did you provide anything in writing --

No.
-- to that person? So it was just an interview,

somebody sitting across the table from you --

Yes.
-- and taking notes, It wasn't recorded or

anything as far as You know?

No.

How about as part of the lnitial investigation

going back to the time of the clergy review

board? You were not interviewed in that process

at all?

Yes. I spoke to the priest review board'
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th is?

Pat and Annette first met w¡th Father McDonough

first alone as I recall. They did have a

meeting with Pat and Annette, and my niece met

with Archbishop Flynn in that same time period'

Just the four of them?

Yes.

Okay.

And I think it was in a second meet¡ng' I'm not

sure if Marie was at this meeting with Father

McDonough' but the specific issue of him

fondling her breasts came up at that meeting'

That's when Father McDonough saidr "I have to

call this in and it will have to be

investigated."
Is ¡t your understanding that the crimlnal

lnvestigation, the onset of that was a call by

McDonough or dld someone else contact the

authorities?
I thought ¡n¡t¡ally it was a call by McDonough

although he may have handed it off to Andy

Eisenzimmer.
But in any event, you think it was somebody at

the Archdiocese --

it was.
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A. Yes.

A. So do You recall when that was?

A. It was after -- I think I have it recorded in

another place, but we met when the review board

went to meet¡ng on June 24th, 2006' Archbishop

Flynn, Father McDonough met with the Spehar

famity, myself and Father Keating' Marie was

there, my nephew Jacob was there, mom and dad'

and the other kids weren't there' And so the

review board came uP after that'

a, Okay, So you attended a meeting with Archbishop

Flynn and Kevin McDonough and Michael Keatlng

and then the SPehar familY?

A, That's correct,
O. How about after that? Were you ever formally

interviewed bY anYone?

A. No. I was just -- I was invited to give my

reflections to the priest review board'

O. So separate from this meeting you had with

ArchbishoP FlYnn?

A. That's çorrect.
A. Who was it that you talked to at the clergy

review board? Do You remember?

A. Well, Andy Eisenzimmer was a liaison, but I
2s
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25 think there were eight e revlew
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Someone would move out of th€¡r room.

So in any event, Father Keatlng talklng to your

slster late at nlght caused some tenslon between

your sister and her husband?

Yes.
Did you talk to Father Keatlng about that?

My brother-in-law did.
Okay, Were you there?

No.

This ¡s just something that's been reported to

you?

Yes.

Do you know what he sald?

I think the gist of it was that -- well, the
follow-up between Father Keating and I were' you

know, when a husband goes to bed, you go to bedt

the n¡ght is done. So again my brother-in'law
was raising that he was not comfortable with

Father Keating staying up very late and of

course raised it with my s¡ster as well.

Did you talk to Father Keating about it?

Yeah, he talked with me about it.

Oh, okay. Is thls something that you had --

have you ever observed any lnappropriate

relationshl r slster and Father

60

Keating?

No.

At any tlme pr¡or to receiv¡ng this call from

your niece in December'04, January of '05 did

you ever see any inappropriate lnteraction

between your niece and father Keating?

No.
You never suspected that there was anything

lnappropriate going on in that relationship?

That's correct.
And how would you describe that relationship

between your nlece and father Keat¡ng back in

these years when she was, oh, twelve' thlrteen

years old?

Well, she häd a great deal of admiration for
him. He's a very talented man, very gifted

musically. There had been times when, you know,

at these events there would be singing. She

was -- they were -' it was a warm relationship

and he would often, you know, read to the

children. He had a kind of talent for reading.

So she had a great trust. Frankly, so did the

family.
Was Father Keatlng's relationshlp with your

nlece different than the relatlonshl w¡th the
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-- who initiated the investigation by --

Yeah.
-- the authoritles?

That's correct.
Okay. All rlght, You at least lmplled to me

that there were some other issues that you had

seen wlth Father Keating and the Spehar famlly.

Was my reading accurate on that? Were there

some concerns you had about the relationshlp

with Father Keating and your sister's family?

There was some things that he and I had talked

about, for example, when he -- there ì tere a

number of times when he would spend the night

and they had a guest room for him. He would

stay up late at times talking with my sister.

And there was at one point tension about when my

brother-in-law went to bed, then the n¡gtrt ¡s

over, so there were issues ¡¡ke that'
How many tlmes did Father Keating stay overnlght

at your sister's house?

I don't quite recall. In my recollection it
would be several times.
Several being?

Like five to seven. He would often -- you know,
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family.
Dld he go up there wlth You at tlmes?

There were times that we would go togetherr yes'

Of the times that he would go up about how often

did you go with hlm?

Again there were several occasions because it's
a whote social group' We're friends. we v¡s¡t,

have paÉies, events.

Were there other people that would be there

outside of the Spehar familY?

Yes.
Who would be the other people that would

routinely go uP and visit?

At the time there $tas a lot of interaction at

teast with Tom and Sylvia Ryan and with John and

Andrea Marvel (phonetic spelling)'
Anyone else?

Probably an terms of regular visiting it would

have been that kind of grouP of us.

And you say your sister and brother-in-law had a

separate guest room?

Yes. They would -- he would have a separate

room if he stayed.
I mean was it a designated guest room or was it

somebody would m o of
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Okay. But I want to go back now to this period

back in the late 90s when your niece was ten

years old. Didn't she have some

emotional/mental health issues at that time?

No.

She wasn't an insomniac from very early in life?

Not that I knew of, no.

She didn't have anxiety issues as a pre-teen and

early teenager?

She was -- she's a highly sensitive and strong

woman, but as a girl, you know, she was also

very sensitive person and also very talented,

creative. I knew there were times when she

woutd worry about the family, worry about if
there was a stra¡n between mom and dad. She

could -- she was --
Were there strains between the parents that you

observed?

At times, yes.

Did the parents have money problems?

They have had, yes. They no longer do' but they
were strained financiallY.
And in fact had you loaned them some money?

Yes. I actually iust gave them money.

Did know that Father Keating was ed

64

to co-sign a college loan?

Yes.

He told you about that, didn't he?

I actually brought ¡t up to him. He hadn't told
me about it. My nlece had approached me to
co-sign and I told her that given my priest

salary I wouldn't, it wasn't wise to, and ¡f I
had money I'd give her money. And in fact then

I heard that Father Keating had done it. I
raised it with him ln the context of a

one-on'one meeting with him that I was very
surprised to hear that he had co-signed this
loan. I told him that I hadn't done it' and

frankly I was in a better Position to do it than

he was because he was wr¡t¡ng his doctorate.
Do you know how that came about? Did your niece

approach him or did your sister or

brother-in-law?
I don't believe it was my brother-in-law, but I
don't know how he was aPProached.

MR. ANDERSON: What do You say we

take a break?
(Recess)

BY MR. GROSS:

Did ur nlece ever tell for instance,
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other children?

He was particularly fond of my niece and she was

the oldest. They enjoyed music. There were

times he would, you know -- he had gone to
concerts with her at the Cathedral, that kind of

thing.
When you say gone to concerts with her, the

family brought her in to go to a concert or

something?

Yes.

Weren't they living uP in Chisago?

Yes. So on those occasiong, you know, to my

recollection it would have been my sister and my

niece joining Father Keating at a concert.

Did your niece have sort of a, for want of a

better description, childhood crush on Father

Keating?

No, I don't believe so. She again had a lot of
admiration for him, respected him greatly,

trusted him, confided in him. But when it was
proposed to her, you know, that question was

raised to her by friends' she found ¡t very
humltiating and embarrassing that it would even

be raised.
o, raised n?

6i_

I think Sylvia Ryan as her confirmation sponsor.

Did you and Father Keating ever have any

discussion about your niece Marie going into the

religious life, becoming a nun or a sister or

some other religious Pos¡tion?

I don't recall that we did, no.

Did you ever talk to Father Keat¡ng about some

of the emotional problems your niece was having

back at this time?

Not to my recollection, no.

It's correct that she did have some emotional

difficulties during that time period, isn't it?

That's correct, yes.

She had kind of obsessive,/compulsive type
problems?

No, it wasn't obsessive/compulsive.
How would you categor¡ze the problems she was

having?

From my perspective because of Father Keating's
abuse she started to have kind of severe panic

attacks when seeing him or seeing a picture of
him. She would deal with a great deal of
anxiety. At times she struggled again with her

sense of safety. And ¡t was around some of
that, that was the reason she was italized.
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67

have been late May after the ordination'

O. Okay, And did she tell you that this woman said

that she and Father Keating were -- that there

was some soft of a romantic relationship when

they were in Rome and that they were kissing? I

mean did that come out at that time?

A. You know, I actually confronted Father Keating

about how the relationship appeared, as did the

others. And then later it would come out from

my niece that she'd had this kind of interaction

with the young woman from ltaly' And Father

Keating Put ¡t iust in the category of it's how

Italians relate. He wasn't admitting, you know'

until later when he called and self reported to

me that he had had a passionate encounter w¡th

That's Exhibit No, 1 I believe ln this group'

Yes.

And in your memorandum here you say, "Father

Keating told me there was one incident where he

and had had a Passionate PhYsical

encounter,r' Were those Father Keating's words?
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what triggered her recollection of these

allegations or the understanding of the

allegations?

Well, one key piece was at Father Keating's

ordination, which was 2O02, he had this visit

from this young woman from ltaly who came to

attend the ordination. And she was seventeen at

the time and so was my niece. And she had '- it
became kind of -- Father Keating asked my n¡ece

to kind of host her at various of the events'

And in their discussion at the time, you know,

, the young !,voman from ltaly, had told

my niece that she was Father Keating's

girlfriend in Rome and wâs -- she was his

girlfriend here. She at that time did indicate

that there was -- the relationship involved

kissing. And that became a very key turning

point for Marie in how she was Iooking at Father

Keating. And the young ìffoman from Italy asked

Marie if she loved Michael as she did' And that

was when, you know, Marie -' it turned on a set

of lights around Father Keating and certainly

damaged seriously her admiration for him'

How did you become aware of this, that that was
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What did he saY haPPened?

He said that everyone -- he said that she had

come to his room in whatever sett¡ng he was in

and they had a passionate encounter. He said

everyone's clothes stayed on, but it was deeply

d¡sturb¡ng to him, ' had seduced him' He

also said he had not told me about the incident

because it was not a nice way to talk about a

girl'
I'm sorry, Go ahead,

So the incident, the first place, the first year

he was in Rome Father Keating was forty-three'

The young ltalian girl would have been fourteen

or fifteen Yearc old.
Do you know what actually happened in the

encounter?

You know, this is my direct encounter that I
wrote down as soon as I got done with the phone

conversation.
So in other words, you didn't ask him what

happened as tar --

That's correct.
You know, were you standing up' were you lying

down, none of those details?
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Marie told me.

-- sign¡ficant event? When was it that she told

you this?

Well, it would have been after the -- it was --

the ordination was in May of '02 and she raised

with me after the ordination some of this

conversational piece about how Father Keat¡ng

and were relating to each other in her

observation. And actually it was true for

several of us who each had words with Father

Keating, myself, Tom and Sylvia Ryan, Miriam

Torres, who was a consecrated woman who was in

attendance at the ordination, and my

brother-in'lavì, Pat SPeha r'

So you talked to Father Keating aþout --

About how he was relating to th€ young ltalian

9al.
How was he relating to her?

It was very warmr very affectionate' It was

ctear that she was from my observation just

completely romantically in love with him'

So when did your niece tell you about this

conversation she had with this Italian girl,

woman?
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activity, correct?

That's correct'
But even if there was, I mean people would frown

upon it, ceÊainly maybe a sin in the eyes of

the church but not necessarily uncommon these

days for two consentlng adults to have a sexual

relationship?

That's correct.
All right, When dld you flrst meet Father

Keating approximately?

Probably 1980.

What type of work was he doing at that tlme?

He was doing -- we were both involved in youth

University work. He was at the Un¡vers¡ty of

Michigan. I was at the University of Minnesota'

What does that mean, youth Unlverslty work?

Again it's a lot of conferences, retreats,

speaking engagements.

Counsellng?

Pastoral counseling.
so it's work¡ng wlth Young PeoPle?

That's corr€ct.
It sounds like he has spent most of his career

working with young people, ls that correct?
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Okay, Other than the allegations made by your

niece have you ever heard allegations that

Father Keating has sexually abused anyone?

No.

Have you ever notlced any inappropriate touching

by Father Keating of anYone?

No,

And of course in all the times ln your

observations of hls relatlonshlp wlth your niece

you never observed anything that raised any

concern in your mind about any sexual actlvity?

That's correct.
Have you ever even heard any reports about

Father Keatlng inappropriately touchlng anyone?

There was a -- Bishop Cozzens has put together a

dossier of materials that he was working on on

behalf of the Gompanions of Christ' our

community, because concerns were raised' There

was a young woman ¡n Costa Rica where he stayed

with her family when he was learning Spanish and

she eventually would move to the Ann Arbor area

where we were working and our main community

was. Father Keat¡ng uras on the step to make

what we'll call the lifelong commitment, the
to lig was someconsecration. What
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And as far as you know this is the only

allegatlon of any sort of lnapproprlate sexual

touching?

That's correct.
And you know that -- did you know that the

Archdlocese actually took some steps to

lnvestigate this relationship with this ltalian

woman?

Yes.

And she denied that there was ever any ¡mproper

actlvity between them' Did you know that?

Yes.

And do you have any evldence contrary to her

denial that there was inappropriate sexual

activ¡ty?

When Father Keating reported to me about his

passionate encounter.
Now, it doesn't say ¡n there that that was an

encounter initiated by Father Keatlng' In fact'

it suggests that he broke off the encounter or

he told her, he set the boundaries wlth her.

Isn't that what he told You?

Eventually. r don't know -- he said he set her

straight and she had seduced him, but he also
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misconduct with this young woman' And Father

Keating was told by the leadership of the grouP

that they were going to delay his being able to

make the consecration. And actually although I
wasn't ¡n attendance I was given a report of it

that to those that were comm¡tted members of the

community he made a public rePentance for an

inappropriate relationship with the young woman'

Do you know what the nature of the relationship

was?

No.

Do you know how old this woman was?

I think at the time she was -- she would have

been, I think at the time she was like twenty

years old.
So she was an adult?

Yeah.

And Father Keating had not taken any vows of

celibacy at that Point, had he?

Not his Permanent vows.

So lt was frowned upon but it wasn't llke he was

breaking -- I mean of course you don't know the

nature of this relatlonshlP.
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campuses.
Dlfficult to get in?

Not as difficult as Notre Dame but it's a

respected place.

How would it be say compared to St' Thomas?

Parallel.
So they would be equal?

Yes.

So in any event' your n¡ece must have done well

enough in school to get into a pretty good

college.

That's corr€ct.
Did she have whlle she was in high school any

psychological issues, emotional issues?

No.

Can you explain to me as far as you understand

why it was that all of a sudden this issue -- I

mean she goes through high school, no emotional

problems even though she had seen Father Keating

and this ttalian woman at his ordination and yet

when she's away at Holy Cross what all of a

sudden trlggered this concern, reallzation that

she had been abused?

I'm not sure what the trigger event was' I know
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everyone's clothes stayed on and it was deeply

disturbing to h¡m.

All right. So lf lndeed he viewed it as a young

woman -- was she an attractive woman by the way?

Yes.

A young, attractlve woman attempted to seduce

him. At least from what he is say¡ng, ¡t could

welt be disturblng to him. Would you agree?

Yes.

You indicate that at least it was your sense or

observation that your niece's admiration for

Father Keating diminished after his ordination?

That's correct.
And did their contact pretty much cease after

that or did they cont¡nue to, you know' to have

a strong relationship, or something in between?

Yeah, something in between.

Tell me what you observed after the ordination'

After the ordination what I saw and observed was

. that for my n¡ec€r you know, his star had fallen

out of the sky and she started to get very

disturbed by the thought that she mlght be

considered as someone, who like the young woman

from ltaly, was kind of essentially romantically
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3 a.

She it made her sick toin tove
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and then her observatlons and interactions with

the ltalian girl and then this kind of -- then

she started to see Father Keating in a very

different light and much more soberly' And I'm

not sure later what, you know, as a freshman in

college some of that to me is kind of -- a

sexual abuse counselor or someone knows the

trajectory of how these things work or what

triggers them.
I saw, maybe it was a statement that your niece

gave, where she mentioned that she took a

sociology class or social work class or

something like that and that was what sparked

this realization, Did she ever talk to you

about that?

Yes, I th¡nk she did. You know, she talked to

me about her classes and that she was com¡ng to

a much fuller realization through some of the

course work of what she realized she had

experlenced.
When did you have that conversatlon?

I th¡nk some of that was, you know, what she

phoned me about.
So in that initial phone conversation?
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her stomach that such a thing would be

suggested' She'd always iust related to him in

her heart, you know, and mind it was just a

deeply trusted friend.
So did she start to avoid contacts with him?

I think it was just tess and less contact' And

then things started to evolve with her as she

went off to college.

Okay. I think I saw somewhere where she had

been homeschooled for a period of time'

That's correct.
When was she homeschooled?

To the best of my recollection I think she was

homeschooled through like sixth grade'

So then was it public school or Catholic school

after that?

Public.
How did she do ln school?

She did welt. She's bright.
I don't know a great deal about Holy Cross

except that it has some association with Notre

Dame.

That's correct.
Maybe a sister college or something?
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Did she make a suicide attempt?

No, Not a suicide attemPt, no.

Was she hosPitalized?

Yes, yes.
For depresslon?

Yes.
Have you and Father Keating or did you back at

that t¡me talk about that?

I don't recall if we tatked about it as much as

prayed for her and the family' but I don't
remember specifically a specific conversation'

For instance, is it typical within your group,

for instance, to do a prayer for, you know'

people that are close to You?

Yes.
L¡ke to say a prayer for someone? Do you recall

actually asking the group to pray for your

sister, and Father Keating later saying what's

going on and having a conversation? Does that

refresh your recollection at all?

No.
Do you recall when that was that your sister was

hospitalized?
(Off the record--rePoder's
machine loses r.
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Your niece has never said as far as you know

that Father Keating ever touched her breasts

under her shirt? Am I accurate on that?

That's correct, Yes.
The only --
Yeah.
The only thing she said as far as you understood

in terms of skin to skin was rubbing her back

and then rubblng her calves' Is that accurate?

That's correct, Yes'
After your meetlng with your niece and father

Keating, which we thlnk was the summer of '05?

Yes.
Did Father Keatlng continue to interact with the

Spehar famlly?

At that po¡nt, no.

So not at all or tell me what happened'

One conversation I do remember was that g¡ven

the things that were coming up and out now in

regards to what Marie experienced, what he ha

done, it was not a good t¡me to try to stay

connected to the familY'
That's what you told him?

Yes.
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No, not sPecificallY.
And then I asked -- I think I asked if she'd

been hospitalized rnore than once and you said

yes?

Yes,
And then I asked whether it was not unusual for

members of the Spehar family to, you know, to

when they greet people coming into their

household to give them hugs or to tell, you

know, friends and associates that they love

them, using the word love. Those are not

unusual in that familY?

That's correct, for very close friends or family

members.
Okay.

MR. ANDERSON: I think You also

asked about mental health in the family and gave

a description of other family members.

That might be, And no one else has any mental

health issues --
No.
-- in the family other than your niece and your

sister?

That's colrect.
o . And --
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sequence of events give you any indication of

when that was?

No,
All right. It indicates in your sequence of

events that the concerns of the Companions are

broader than the SPehar case.

That's correct.
What were the concerns of the Companions?

That would be best to ask Bishop Cozzens'

Bishop Cozzens was the one who both did the

investigation and also put together a document

for the priest review board, although the priest

review board as far as I know never received it,

because Father Keating when he knew that the

actual community was going to take some

disciplinary steps decided to step out of the

communitY'
You haven't spoken with Father Keating ln a

number of Years, is that correct?

That's correct.
Did your sister have any mental health issues

back in this time period when Father Keating was

first coming into contact with the family?

She has periodically struggled with depression
2i
24

25

A

I
2

3

4

5

6

7

I
9

l0
11

12

l3
14

l5
l6
17

t8
l9
20

21
t:

th h the

A.

o.

A.

o.
A.

o.

A.

a.

t4 041 20P Page 77 to 80 of 152



1A.
2

3

4

5

6

7

8

I
t0
1l a.
12 A.

{3
14 A.

l5
t6
17

t8
19

2A

21 A.

22

23

24

25

83

Well, because they did think there were

boundaries -- what Kevin McDonough said was

these ãre very serious boundary violations and

this was unethical behavior. He neveltheless --

and at one Po¡nt to my recollection told Marie

that they were having a hard t¡me try¡ng to

figure out what to call th¡s and so the review

board, if you look at that document, said there

were real quest¡ons about -- they iust -- you

can read that document.

I think that's Exhibit No' 7'

The summary of the clergy review board

recommendations.
Well, lt says there that there's insufficient

evidence to support a finding of sexual abuse of

a minor in violation of the Charter. That's why

I asked whY, You know, theY made anY

recommendatlons if they found that the

allegations of any sexual abuse were not

founded.

Well, that for us of course was -- you know, it
wasn't that they didn't say there was nothing

that needed attent¡on. They certainly felt
like, as I understood it, that his behavior had

been that he was' as
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MR, ANDERSONi How did You describe

the family? You used a term before'

THE DEPONENT: Strong, healthY group

of people.

MR. ANDERSON: Yeah.

BY MR, GROSS:

Did Father Keating ever relay to you a statement

that was made by the youngest child in the

Spehar family about how she was happy when

Father Keating would come over because the

parents didn't yell at each other when he would

come?

No.

You don't remember ever having that type of a

conversatlon with him?

No.

Was there marital strife?

Ther€ were tlmes when there was strain in the

marriage' Again finances were very tlght' They

were working long hours. But in other ways --

but never discussions of divorce for example'

Tremendous commitment, we're all paÊ of the

same Christian community, all very act¡ve

Cathol¡cs.
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described, you know, kind of obtuse to aspe¿ts

of how he relates and therefore -- and as Father

McDonough expressed to me that there were in his

consideration at the time serious boundary

violations and so a set of things needed to be

put in place as d¡rect¡ves.

At no t¡me that you met with your niece did she

make any allegation that she felt Father

Keating's erect Penis?

She did eventually, yes, bring that forward.

But not to you?

Yes, to me as well.
When? When did she tell You that?

Before we went to the priest review board where

we were trying to -- you know, more and more she

was Þeginnlng to verbalize what she had

experienced' And I said those would be

important to get in front of the review board

and so then she gave a much more detailed list.

And I don't know if ¡t was complete, but lt was

the l¡st that we tr¡ed to Put forward to the

review board.
And that review board was after your meetlng

with Archbishop Flynn?

That's the best of but I'm

A,
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In the military?

Yes. My godson and nephew was a Navy SEAÇ

killed three Years ago.

I'm sorry --

Yes.

-- to hear that. Did you ever speak with Kevin

McDonough about their findings when they dld

their investigation?

No,

How about AndY Eisenzimmer?

We had a meeting with Archbishop Flynn and Andy

Eisenzimmer and my brother-in-law Pat was there

and my nephew Luke at which t¡me, you know, they

communicated to us that they didn't believe that
this was a case of sexual abuse or enough

evidence to support that and it would be after

that that we were then sent -- but that they did

Iet us know that there were going to be

restrictions and eventually we would be given a

copy of the restrictions.
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Keating before the meeting she had with you and

Father Keating?

That's correct.
All right. Does your niece still see Catherine

Mollner?

No. Eventually she went to another set of

counselorsr som€ that have particular expertise

in sexual abuse.
Did you help her make that swltch or were you

involved in that at all?

No.
And I think we're getting close to getting

finished. Because I hadn't seen this document

it takes a little longer.

Okay.
By the way, what we marked as Exhibit No' 30'

the statement that you gave, that appears to you

to be a correct transcript of the conversation

you had with the lnvestigative officer?

MR. ANDERSON: How can he give

testimony about the correctness of lt? He can

represent that it appears to be a transcript of

what was transcribed, but he can't tell you that

it's correct.
MR. GROSS: Wel I think he can

I
2

3

4

5

6

7

I
o

f0
1l
12

l3
14

l5
l6
17

t8
t9
20

21

22

23

24

25

A.

o.

A.

o.

A.

o.

A.

o.

6

7

I
9

l0
11

12

13

14

l5
16
,17

18

19

20

21

,22

85

actually -- this is where I'm off my game in

terms of sPecific dates.

It indicates on June 24th, 2006 is when you met

with the ArchbishoP FlYnn'

That's correct.
And do you thlnk the review board then would

have been --

I think our visit with the review board was

after that.
Because your notes say that at the conclusion of

the meeting with the Archbishop, Archbishop

Flynn said that the matter would now go to the

priest review board?

Yes.
This was something different from the clergy

revlew board?

No.
Same organization?

Correct.
So the matter went to that board and that's

where they ultimately made these recommendatlons

but found that there was -- that the allegations

of sexual abuse were not founded?

Yes. And it was more carefully stated to us

I
2

3 o.

23

24

25 that there wasn't -- not that --
A

A.

o.

A,

o.

A.

a.

A.

o.
A.

o.

1

2

3

4

5

6

7

I
9

10

11

12

13

l4
,l5

l6
17

88

MR' ANDERSON: No, he can't'

MR. GROSS: Yes, he can'

MR. ANDERSON: You know --

MR. GROSS: But whether we argue or

not about it doesn't matter.

BY MR. GROSS:

Does that appear to you to be a correct

transcription or do you believe that you told

the officers something different than what the

county transcribed?
MR. ANDERSON: Before You get an

answer to that question you should have him read

it to see if he thinks it's correct' You're

asking him to assert that what is recorded is

correctly recorded?

MR. GROSS: Yes.

MR. ANDERSON: As oPPosed to simply

state that that is a recording of the

conversation. Two different things, counsel,

you know that.
MR. GROSS: I don't think we're

arguing --
MR. ANDERSON: We're going to take

a break and he can read the transcription and
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exonerating Father Keating, simply --

I understand. In this list that was submitted

to the priest review board by your niece, going

down to the bottom it talks about a number of

times that she had confronted Father Keating

about --

That's correctr Yes.
-- this, Now you've told me about the one time'

the one meeting that You had'

Yes.
Do you know about these other times?

Yes.
Okay, Well, tell me about these' Tell me about

what's the next time that your niece met with

Father Keating.

Well, before she sat down -- the reason she

called the meeting with me and father Keating is

because on four other occasions she had tried to

express to him that she was being made very

uncomfortable by the way he was touching her'

So you get that l¡st of what shê describes and

then she catled me to sit down with him because

she was not getting any$there individually'

So what she's -- from your understanding these

were all meeti she had had with er
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accommodate me.

MR' ANDERSON: So You can ask the

question and get an answer that is appropriately

formed.
MR. GROSS: Well, let's --

MR. ANDERSON: We're taking a

break. I'm not going to have an argument'

MR' GROSS: Jeff, this is not Your

w¡tness. We don't take breaks when you want to

take a break. If you want to take a break

before you ask questions, that's fine, but we're

not taking a break right now of this witness

because it will take him five mlnutes to read

this and we will get an answer on the record'

If you say then that we need to take a break'

all right, so be it. But while I'm asking

qu"riion, we're not golng to take a lunch break'

MR. ANDERSON: So You want him to

read that right now?

MR' GROSS: Yeah, he can read it

right now.
THE DEPONENT: FiNC.

(Off the record')

BY MR, GROSS:

1
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've now had a chance to read thatO. Father,
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MR' GROSS: That's fine'

MR. ANDERSON: I'm going to do it on

redirect. I'm going to do it as soon as we have

the Father read it right now and I'll ask him

whether there are any lnaccuracies in that or

something in there that he didn't tell him'

MR' GROSS: I'm simPlY try¡ng to

avold calling the investigator' We can call the

investigator and say is this the transcrlpt of a

recorded statement. I'm just trying to avoid

that, that's all,
MR. ANDERSON: That doesn't

accomPlish that.
MR' GROSS: Yes, it does'

MR. ANDERSON: Well, us arguing

about it lsn't going to help' We are going to

take a lunch break. The witness can read it and

you can come back and ask him the question'

MR' GROSS: It would be sillY to

take a lunch break for this'
MR, ANDERSON: Because I'm going to

have questions, I'm not going to make Carol 9o

through wlthout lunch' We're going to have to
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statement, is that correct?

Yes.
Okay. Is there anything ln your review where

you believe that your conversation with the

officer was different than what was transcribed?

In other words, are there things that are in

that statement that you say I never said that to

them or, oh, no, I said not such and such and

that wasn't in the statement?

No.
As far as you're concerned, that statement is

accurate?
Yes.
It's an accurate transcription of the

conversation?
Yes.

MR. GROSS: Thank You' That's all

the questions I have.

EXAMINATTON,

BY MR. ANDERSON:

Before we take a break I'm going to need to take

just a moment to have you read something so we

can digest it, I'm going to show you, Father,

1

2

3

4

5

6

7

8

I
10

11

12

13

14

15

t6
17

l8
19

20

21

22

23

24

'25 what veb hr the exhibitsam

A.

a.

o.

A.

a.

A,

o.

A.

90

MR. GROSS: I was just about done'

I just asked if there is any reason for hlm to

believe that this was inaccurately transcribed'

You're making a much bigger deal than needs to

be made.
MR. ANDERSON: I heard Your

questlon, but you can't ask a witness to attest

to the accuracy of a statement that he hasn't

read,
MR. GROSS: Well, no, but we've been

referring to it throughout his deposition'

MR. ANDERSON: To two Pages'

MR. GROSS: I don't think so, but

why don't we simPlY let him --
MR, ANDERSON: It's fiftY Pages'

MR. GROSS: It's what? Ten Pages'

Why don't we have him read it, ask the question'

I'm then pretty much done and then if you've

got, if you've got on hour, we'll take a break

for fifteen minutes'
MR. ANDERSON: Counsel, I want to

accommodate you. We're golng to take a break'

MR' GROSS: You don't want to
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sex abuse professional and an advocate help the

family for clarity on the process' The family

needs assurance that the matter is being treated

with the gravitY it deserves'

I'd like to avoid the whole thing

escalating. There's also financial issues and I

asked when dld you receive Catherlne Mollner's

letter.

And the purpose for whlch you prepared this was?

I and the family were very unhappy with how

Kevin McDonough was handling the matter' I told

him that directly and why. And they decided

that they wanted a conversation with the

Archbishop.
MR, ANDERSON: OkaY' Thank You,

Father. We'll take a break'
*****

(Recess')
r**i{r.*

BY MR. ANDERSON;

Father, before the break we had -- let's 9o back

to Exhibit 11. You had read that one to us and

had wrltten this out because of your concern

about the waYs it was handled. Who was to

1
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r'q.
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that have now been marked here. We marked this

as Exhibit 11. This is one of the documents you

brought with You, correct?

Correct.
What is this?

This was notes of a phone call that I prepared

so that I could tell Archbishop Flynn' you know,

what the views of the familY was.

Would you look at your origlnals? And what I'm

golng to ask you to do because your handwriting

is hard to read is I'm going to ask you to read

very slowly what you have written here' Then

we'll take a break'

Okay.
And she's going to be transcribing this and when

we read sometimes we go faster than what we do

in normal conversatlon so try to lf you could

read it fairly slowlY.

Okay. This was a phone conversation I had with

Archbishop Flynn. I told him that th€ family is

coming to a breaking point, that there is no

clear advocate for the family, eventually the

family pursued Greta Sawyer.
MR, GROSST Let me just stop You' I

think had asked th!s, I thi
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be handling this thing on behalf of the

Archbishop? Was it Kevin McDonough?

Yes.
What was it that he had done or not done that

troubled you?

Well, initially he -- he deferred it to, you

know, to the criminal investigation. We needed

to wait and see what came of it' But then the

th¡ng that got very concerning to me and to the

family was the long delays in dealing with the

matter. I told him myself that -- he said,

"Aren't you happy with how I'm handling this?"

I said, "No, I'm not happy"' I said, "Frankly,
you're working long hours as a vicar general and

you're also trying to be -- you're also trying

to run a parish and school. It's not timely for

victims. So the sense of justice stretches."

I was also concerned that even though

he was prepared to call this a serious boundary

violation and unethical behavlor he couldn't

really answer me the question of when do

boundary vlolations become sexual abuse? I

again was concerned that although the -- when we

talked with Greta Sawyer, the victim abuse

advocate, she wasn't clear. She seeming to
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40,
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7A.
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what you're doing is you're kind of interpreting

as you read. Did you want him to read it

directly ¡nto the record, Jeff?

You can read it the way you need' You filled in

Sawyer. So read it to give its meanlng as you

recorded it'
She was comforting and perplexed but has

reported to the family that Father Kevin said he

was handling the matter. Father Kevin in his

first conversation with my niece said the
problem they are having is to know what to call

what Father Keating did to Marie. There's more

to this, but my sister and Marie don't trust
that Kevin is handling this well, Mixed

messagesr no time table. A great anxiety that

he's deciding the whole matter and has too many

hats, too many l0o-hour weeks and has agreed

with Father Keating's troubled girl' troubled

family defense' Father Keating told Father

Cozzens that both the civil authorities and the

Diocese has found him innocent of all charges'

We told Father Kevin several weeks ago

we were readY at any time to have a

confrontation meeting. Now the family would
23

24

25 Kevin and alike to meet withfirst
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One was the letter by Catherine Mollner, one $ras

the brief statement by Leonard, Street and

Deinard and their evaluat¡on of the legitimacy

of the case. I wasn't confident that they got

the write-uP to Father McDonough.

Let's refer to that exhibit' I think that's one

of the things you brought with You.

Yes.

The write-up you're referring to is marked

Exhiblt 1?

Correct,
And one of the things that you believe they may

not have seen is Exhibit 1 whlch is what Keating

told you, right?

That's correct.
And you recorded that Keating had told you there

was one lncldent where he and had had a

passionate physical encounter?

Correct.
And that would have been when she was fourteen

or fifteen years old, correct?

Yes.

A passionate physical encounter as he described

that to you, what did that mean to You,

1

2
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passionate encounter?
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have to have to defer things to Kevin and Andy

Eisenzimmer and it all seemed to get put back to

Kevin's desk. So things like promptly paying

counseling expenses, we were encouraged not to

worry about our counsellng expenses but it was

frankly a regular nightmare to get it handled'

Eventually lt did get handled but so I didn't --

I or the family didn't feel like he was taking

this with the kind of seriousness it needed, and

it prompted me to want to talk to Archbishop

Flynn.

You made reference to the criminal investigation

and there was kind of a deference to that and

that they were waltlng for that to be concluded,

correct?

Yes.

You learned, as dld others, that the criminal

authorities made a decision not to charge him

with a crime of criminal sexual conduct also

known as a sexual abuse, correct?

Gorrect.
And as you heard lt said by McDonough or

Eisenzimmer or others, was that lnterpreted or

expressed by them to be effectively an

1

2

3

exoneratlon of ?IN
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To m€ ¡t meant kissing and touching.

Of a sexual nature?

Yes.
I mean your experience and your training, this

alone, his admission to you looks like evidence

of what?

MR, GROSS: Objection, foundatlon.

You can go ahead,

Sexual abuse.
And then you also saíd that you had some

concerns that perhaps they hadn't seen the

report prepared by her therapist. I thlnk you

brought that along too.

That's correct.
That's Exhibit 2 here.

Uh-huh.
Right here, Father, But that is addressed to

Harry Flynn.

Yes.

So if it's addressed to Harry Flynn--I see it's

copled to you, McDonough and a Mr. and Mrs. Pat

Spehar--what makes you think that maybe the

review board didn't get this?

Although we made copies to present to the
Eisenzimmer was the liaison, flm
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determined that he didn't actually abuse her?

Yes.
Did they express it that way to you or others?

No.

Did Keating?

I was aware that Father Keating had expressed

that he had been totally exonerated.

He wanted it known that it was shown to law

enforcement and because law enforcement did not

charge him he had thus been cleared of the

charge, correct?

Yes.

Did you see what Peg Griffith said about hlm

havlng been exonerated? Did you see that?

Was that in the PaPers?
There was a statement by him. Did you ever see

that?
Yes.

Okay. You made mention of the fact that you had

some concern or some reason to believe that the

clergy review board didn't get all the

information that might have helped them in

making a more complete review of the matter to

come to a conclusion. What were you referring
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You learned of
Directly from Father Keat¡ng.

Directly from Father Keating, Tell us what

Father Keating admitted to you, his lips to your

ears, about what he had done with or to

?

This in my write-up is what he said to me' that
they had a very passionate physical encounter'

He said everyone's clothes stayed on but ¡t was

deeply disturbing to him. He said that
had seduced him and he had set her straight on

the nature of the relationship. He also said he

had not told me about the incident because it
was not a nice r¡vay to talk about a girl'

At the time of that incident was

fourteen or fifteen and he was fortY?

Forty'three, Yes.
There was also an investigation done when he --

let me go back to Did You learn what

investigation was done or efforts were made to

actually interview and discern whether or not he

had sexually abused as he had at least

recounted to You?
MR' GROSS: Object to the form of
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the uestion and --
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not sure it got handed to them.
It's repofted in this letter around December --

on the first page, last paragraph it says,

"Around December 2004/January 2005 Marie

confronted Father Keating about the abuse' Her

report of his response was troubling as it

appeared he minimized the seriousness of his

actions and does not seem to understand the

damage left in the wake of his sexually abusive

behavior,"
In your encounters with Keating and

confrontation of him and discussions around him,

is that a fair -- is that the way you saw him,

minimizing his resPonsibilitY.

Yes.
Are you aware that a lot of people accused of --

who have committed sexual abuse deny, minimize

and blame others?

Yes.
MR. GROSS: Foundation, objection'

BY MR. ANDERSON:

She goes on to write, the therapist, to

Archbishop Flynn, "I am deeply concerned that

there will be more victims if Father Keating

1
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o.

o.

does not receive treatment for his
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MR. ANDERSON: I'm not going to

argue. I'm not going to argue' I got your

objection. I'm going to rephrase it. Okay?

MR. GROSS: WhY don't You ask an

appropriate question to begin with?

MR, ANDERSON: I know how to ask

appropriate questions.

MR. GROSS: If You did You wouldn't

have withdrawn so quickly. I don't want to

spend time arguing. Go ahead, Jeff.

MR. ANDERSON: We can have fun with

this all you want. OkaY?

BY MR. ANDERSON:

What were You told? Were You told bY

Eisenzimmer or McDonough that they had actually

made some effort to investigate whether he had

committed similar conduct with other girls

including ?

No.
Okay. Do you know what the board was told about

what he had done or not done to from

the investigation done by McDonough or

Eisenzimmer?

No.
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illness/disorder." Do you know, did he get

treatment?
MR. GROSS: Objection, foundation'

Not that I'm aware.
It goes on to state, "It appears as though he

ingratiated himself to the Spehar family, gained

their acceptance and trust, took advantage of

his access to an adolescent girl and abused her

on multiple occasions." Do you agree or

disagree with that statement?

MR. GROSS: Objection, foundation'

I agree.
It goes on to state, "Clearly this is evidence

of a serious disorder. It is not normal for an

adult male to experience an attraction to an

adolescent girl and sexually abuse her for his

own satisfaction. It is not likely that this

was a'one-time-only' circumstance."

My question to you ¡s you told us what

Marie reported to you and what she later

reported was more detailed and then how it was

brought forward. There is some indication there

are at least two other youth involved sexually

with him or bY him. One is correct?

Correct.
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Eisenzimmer says that he thought the review

board made the finding because either based on

his report or their own belief that she had

embellished. Did you ever see her embellish?

No.

He also testified that he thought they made the

flnding because they thought there was also

question about the nature of the family dynamics

in that family. Do you know anything about the

family dynamics in that family that would cause

the review board to not believe Marie's account

of what Keating did to her?

No.

He also testified that the review board made a

find¡ng of no substantiation; in other words,

did not occur, ln their view because there was a

real question about how this could have occurred

in the presence of all these others, The way

she gave you the accounts that she did and as

you understood and recorded some of those

things, what do you know about him havlng done

it, any of these sexually inappropriate things

to her in the Presence of others?

There are times of course that Father Keating

l6
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¡nterview her but he had sent her an email'

Yes.

And did you hear that?

Yes.

And he also testified under oath that he asked

her if in effect she had been sexually abused or

had had sexual contact with Keating when she was

a youth and Keating was an adult, and in the

emall she denied it, Dld you read that?

Yes,

And had you ever heard before having read that

that that information in effect was presented to

the review board?

No.

Eisenzimmer testified that he did not believe

Mar¡e when she was interviewed' And had you

ever heard that --

No.
-- statement? When you testified before the

review board, was anybody present besides the

board?

I think Greta SawYer was Present.
Were you aware that Eisenzimmer and McDonough

were the ones that were investigating this?

A. Yes.
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tesson and she experienced there he had her sit

on his lap, had an erection. She felt obviously

very disturbed by it' So there were times they

were alone. There were times that the younger

kids would fall asleep and he would still be

reading to Marie. That's the main, you know --

she also notes there was a time when he got up

in the middle of the night to, you know, ask for

a back rub and a neck massage.

Keating was continued at St' Thomas but

according to the review board recommendations

they put hlm on some kind of monitoring, Did

anybody at St. Thomas to your knowledge get

informed of that?

Not to my knowledge'
And did the review board or did McDonough or

Elsenzimmer or anybody else from the Archdiocese

inform you why lf they found he hadn't committed

the offense still put some restrictions on him?

When we met, Pat, myself, Luke Spehar and

Ârchbishop Flynn with Andy Eisenzimmer to get

the conclusion of the review board, what was

expressed to us then was they didn't feel there

was enough evidence to invoke the Dallas Charte

It restrictions on andbut that were

1

2

3

4

5

6

7

I
I

l0
11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

/

23

24

25

106

Eisenzimmer testified when asked a question did

anybody in the clergy review board express why

they found the claims to have not been

substantiated thus sending a message she wasn't

believed, his answer was they were of the belief

that she believed something had happened but I

think the fact that she hadn't characterized her

relationshlp with Keating as abusive until after

she took course work in college somehow touched

on that topic, Had you ever heard that factored

in to how theY made their finding?

No.

Did you find anything susplcious about the way

she came forward to you inltially and told you

one thing and then you learned later that more

had happened?

No.

Why was that not suspicious to you, Father?

One, because I've known her for years and her

character and she's simply a truth teller'
Secondly, what I was experiencing is it was a

tremendously sensitive matter to try to
articulate and she was still finding her voice

so I was waiting for more to come but letting

her take her
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No, not at the conclud¡ng meeting she wasn't'

Okay.

It was Pat, my nephew Luke and myself, Andy

E¡senz¡mmêr, the ArchbishoP.

Were you ever in attendance at a meeting wlth

the Archbishop where the parents and Marie were

present?

Yes.

When was that meeting?

Thðt was the meet¡ng when we gathered as a

family to confront Keating. I was there, my

niece Marie was there. My nephew Jacob was

there, Pat Spehar was there' the Archbishop wås

there along with Kevin McDonough. And that was

on June 24th, 2006.

And at the June 24th meet¡ng, 2006 you were in

attendance?

Yes.

The Archbishop testlfled under oath that at that

meeting he came to the conclusion that he did

not belleve Marle had been sexually abused by

Keatlng because the parents were putting words

in her mouth. First, as a witness to that

meeting did you see any evldence of' either of

to words in Marie'srh nts

6

7A.
8a.
9A.

10 0.
11

12

13

14

t5
16

17

t8
19 A.

20 a.
21

22 A.

23 A.

24

25

109

it seemed to be around the discussion of Prudent

behavior and boundarY issues.

At the time the review board convened and

reviewed thls the criminal investigation had

closed and the decision not to charge him had

been made, correct?

R¡9ht.

The review board knew that, didn't they?

Yes.

And so Keating testifies at the review board and

of course denies the conduct as he has in this

case, To your knowledge did the Archdiocese

ever turn over the file that they have on

Keating at the time they knew the police

investigation was underway to law enforcement so

they could have the benefit of what wðs in that

file to make a determinatlon of whether or not

to charge him?

I don't know.
Okay. And you've never seen the Keating file,

have you?

No.

Did you get the impresslon that Kevin McDonough

was working harder to exonerate Keating of this

than he was to establish the evidence
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mouth?

No.

At any time in your relationship with this

family and Marie and the Archdiocese and all of

the interactions did you ever see mom or dad

ever put words in Marie's mouth?

No, And at this me€t¡ng we viewed with Marie

present, she had videotaped a description of
what she had been through and experienced and at

teast at that point as she could afticulate that

and we all viewed that together with Father

Keating and the Archbishop with Kevin McDonough

present. And then the Archbishop when it was

done, he sa¡d to Father Keating, "How would you

respond to this?" And Father Keating says,

"Well, particularly what do you want'
Archbishop?" He said, "If I saw something like

this, I would want to make a response." And at

that meeting Father Keatlng said, "I know that

Marie is not making this up but that I had a

very different experience than she had"'

That's what Keating said?

Yes,

To the ArchbishoP?

and to the family.Yes. And to Kev¡n M
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necessary to Prove it?

Again my experience with Kevin is that I found

him quite dismissive of the matter which

concerned me greatly, but I don't know that --

and I'd also not again because I had this

concern about what things were actually getting

in front ofthe review board or in their hands,

concerns that things were just being bottled up

and kept on his desk, not still -- kind of

simply put, you know, a good investigation not

occurring'
You did give some testimony about the meeting

that was called I think that you had attended

with ArchbishoP FlYnn'

Yes.

That was before the review board?

Yes.

After the criminal investigation had concluded,

correct?

Correct. Y€s'

And the Spehars, the parents, were in attendance

at that meeting, correct?

Pat Spehar, not mY s¡ster.

Okay. And as far as you know, had -- and Marie

was there also?
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she was beginning to be able to say' Recently

you remarked that Marie's allegations are

sincere but inaccurate. I think they are

sincere and accurate. I think you sexually

abused Marle and did her great harm' I said

Marie was not a troubled girl. You traumatized

her and she became troubled. She is courageous

and healing,
I said to him again I think You have a

deep sin sickness and more than Marie had been

damaged over the years of consecrated life you

have damaged several women. Their level of

anguish and anger over their relationship with

you even years later is stunning. I noted that

he self rePorted on I've had and

still have strong love for you, This stands

between us now, and the future of our friendship

depends on your response and repentance'

At the conclusion of the meeting

Archbishop Flynn said this would now go to the

pr¡est review board.

In connection t would saY Father

Keating never once ln all the years expressed

that he thought Marie was troubled or the Spehar

fam was d troubled . I noted that there

to.
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Do you know of any notes of that meeting?

I have notes of the meeting.
Did you take notes of that meeting?

Yes.

You did?

Yes.

Are they in the Packet You brought?

Yes. You can see it here.

Under Your time line?

Yes. June 24th'
Okay. This is Exhiblt 4 and this is page 4' At

the top it saYs, "On June 24th."

Yes.
Okay. Why don't you read for us first what you

wrote in your own hand there to the left?

That Father Keat¡ng felt very loved by the

Spehars and then that they had made a place for

him.
Then why don't you walk through using your notes

as a guide what happened at this meeting, what

was said and by whom, uslng your notes kind of

as your map.

The first thing was that we reviewed this video'

And his response to the video was that he knew

she wasn't maki this but he nced it

11ô

had been a number of emails back and forth

between Father Keating and Marie'

He has conslstentlY minimized and

normalized his violating touch, Father Keating

is very disconnected from the anguish he's

caused Marie and others'
I noted that I've heard, but it's

hearsay from friends, that Father Keating is

saying he got tangled up with a troubled girl

and a troubled family' The truth is he is a

troubled man who brought trouble to a fine young

woman and good familY'

O. Right at the bottom in your own writing, what

does that saY?

A. I believe Father Keating has a deep sin sickness

and a deep sin blindness and until he seriously

deals with the issues both through repentance

and therapy he should not function as a priest'

O, He functioned as a priest at St' Thomas with

faculty until the day I sued hlm, correct?

A. That's correct.
O. On behalf of Marie'

A. Yes.

A. Let's talk about your reference here in that
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very differently than she did. My sister spoke

to Father Keating. My brother-in-law, I recall

my brother-in-law in particular said, you know'

we had made -- you had a special place in our

home and we trusted you completely and you've

violated that trust. I remember in particular

my nephew Luke who was iust a teenager at the

time, he said -- they didn't called him Father

Keat¡ng. They called him Mr' Keating' He said'

"Mr. Keatingr You have one of the best memories

I've ever seen someone have." And he goes, "I
know you remember thisr" at which Keat¡ng got

very ângry with him, had an outburst of anger'

What did Keating saY? Do You know?

He was kind of -- for me the experience of like

slapping down your little brother' He felt

shocked by it' It was the first thing that kind

of he reacted to and then defended himself'
And then I -- I gave brief remarks, a

few remarks. I want you to look at me clearly'

A year and a half ago I and Marie sat down as

she needed to confront you on inappropriate

touch. At that time he said he had been

thoughtless and asked her forgiveness' You've

ust heard a much fuller articulation of what
24

25
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community in Ann Arbor. At one point -- this is

via Miriam Torres. Miriam had cailed me, She's

a consecrated woman and sadly now has

Alzheimer's, but she raised concerns for a

consecrated virgin that was in the network. So

there was a woman here in St. Paul-Minneapolis

and Father Keating was one of their -- was

spir¡tual director to one of them and Miriam was

also in connect¡on wlth this woman. I didn't

know her name. But she also brought to me that

there were two other women in the community who

still had -- along wlth lhe women from Costa

Rica. She was going to visit with me about it

and decided not to.

Did she tell you why she withdrew from her

deslre to speak with you more about it?

I got this from Miriam. She iust sa¡d sh€'s too

anguished to talk about it'
Did you either hear or learn from her that she

had actually been contacted by a representatlve

of the Archdlocese?

Miriam, yes. Not the young woman from Costa

Rica.

Do you have a name of the woman from Costa Rica?

and I don't know, I'm fo her
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know about that. I think a mention was made the

first you learned there was an investigation

done of Keating by Cozzens when Keating was

working to become consecrated as a brother in --

what order was that?

The Servants of the Word in Ann Arbor, Michigan'

The servants of the Word, Tell us about how --

what was Keating alleged to have done to whom?

Was that the consecrated virgin?

No.

That was somebody else?

Yes.

Tell us what You know about that.

Steve Clark, who was the Superior of the

commun¡ty at the t¡me, had wrltten and submitted

to Father Cozzens a reflection on Father Keatlng

when he woutd -- he wouldn't have made permanent

promises but he would have been in -- they were

catled, he was what was called a full
relationship and then the flnal was flnal
prom¡s€.

Aren't those like prel¡minary or temporary vows?

Yes.

And they're really vows of celibacy and chastity
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last name,

So about Miriam is reporting -- Miriam

has Alzheimer's now, right?

Yes.

But she ¡s reporting to you that there were

concerns about two women in the community' When

you say the community, what community?

There's a large renewal community in Ann Arbor,

Michigan, interdenominat¡onal. There's

Catholics, Presbyteriansr Lutherans and Free

Church,
And I know you're the -- you're the kind of head

of Companlons of Christ here kind of called a

community here, correct?

Yes.

That is a slmllar kind of community there?

There's hro things. The brotherhood is very

similar to Companions of Christ' We're all men

¡n consecrated Iife and have made vows. I'd
been spiritual director for f¡fteen years. Now

the younger pr¡ests have it. The community in

Ann Arbor, we have similar communities here ln

St, Paul. The communities in Ann Arbor had both

a lay brotherhood, a lay s¡sterhood of woman,

vìromen consecrated and 1'8oO familles w¡th a
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A. That's correct.

A. You're requlred to live by it lf you're going to

advance to become a deacon, a brother or a

priest, correct?

A. Yes,

O. And so tell us what you learned, Steve Clark

came forward and some investigation was done'

Tell us about that.

A. Steve said to the best of his recollection they

definitely delayed Father Keating belng able to

make his final promises, that lt was related to
misconduct wtth a young woman in the community

And what I understood of that matter was that he

had met this young woman in Costa Rica when he

was staying with her famlly to learn Spanish.

and she would have been a teenager at the time'

And then she came to Ann Arbor to ioin our

communltY as an adult.
And Steve Clark said that the

relationship definitely involved kisslng and he

didn't know if it involved sexual intercourse,

but they definitely -- and then that they'd

asked him actually to repent to the communlty of

brothers, of the committed men. Later -- the
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document that BishoP Cozzens has'

Did you read that?

Yes.

And we haven't seen that written document'

We'll be asking for that. Tell me about that,

the other woman or girl that had come up as one

of the two ln Ann Arbor'

I think the other was

Did we get a last name of

No.

Was she referred to in the document prepared by

Cozzens?

I don't know if she was bY name'

Okay. But she may have been referenced?

Yes.

Miriam Torres did tell you her name though?

Yes.

And then is there another woman who we haven't

identified by name or talked about yet that had

brought some -- there is some information where

Keating engaged in some questionable conduct

with who llves in 5t' Paul that we haven't

identified that you have some information

125
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broader communitY'
So of these two young women that were being

referred to by Miriam Torres did she give you

any lnformation about the approximate age and/or

circumstance or relationship that raised

these -- that Keating had to these women and, if

so, what did she tell you about these women'

their ages and the circumstances of these

relationships'

One of the young women' she did

send a document describing her experience which

would have began as a teenager because he was

doing youth work. And what she describes is

that in her teenage years she received a great

deal of attent¡on from him, felt like she had

speciat time with him' She didn't express that

there was any physical misconduct but that she

felt essentialty emotionally abused by him'

And can you sPell ?

Do you know where she is now?

Ann Arbor, Michigan.
Is she still in the communitY there?

Yes.
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Have we identified at least the names of the

women and/or girls with whom Keating had some

kind of a relationship that either was

investigated or concerns were raised about that

we haven't talked about?

No, It would be again though this report that

Bishop Cozzens gave.

And that report was addressed to whom?

Good question. I felt like it was -- it was

þeing prepared for the sake of the community for

disciplinary measures they thought necessary,

but it was also being prepared and made

avaitable to the priest review board, but it
wasn't requested partly because the timing, when

Father Keating knew that there were going to be

consequences he simply stepped out of the

community.
Cozzens did an investigation, interviewed some

witnesses, was preparing a report and it was

evident to you and it sounds like Keatlng that

there would be consequences to him, correct?

MR, GROSS: Object as sPeculation

and foundation'

Yes.
said lhat he withdrew from the community
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you know if she was ever asked directly if there

had been sexual conduct or not?

A. I don't know for sure.

A. Do you know if she's given information to Bishop

Cozzens who was investigating the Keat¡ng

fitness at the time to remain in the community?

A. Yes.

A. Anything else about exper¡ence

with Keating as reported and understood by you

to have existed?

A. No. Just that again it was the -- it was marked

by a lot of anger and anguish, the experience of

the relat¡onshiP.
A. You mean , was feeling some anguish

and anger now?

A. Yes.

A. Because she had been attached to him

emotionallY?

A. In her teenage Years.
MR. GROSS: I'm going to object as

calling for speculation and foundation'

BY MR. ANDERSON:

a. What is the source of the anger as she expressed

it?

A. I think there aga in I defer to this written
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r€pent to the committed brothers of the Servants

of the Word, which would have been years

earlier.
And who is Steve Clark bY the waY?

Steve Clark is -- he was the first -- the

founder and the first Superior of the Servents

of the Word when I wes pa¡t of it. And Fðther

Keat¡ng was -- we were about a hundred strong'

And what was unique is it was ecumenical so

there was Catholics and Protestants living a

consecrated life.
Is he Catholic or Protestant?

Catholic.
Do you know where he is now?

Ann Arbor.
What's his title or Position?

He's now retired.
Okay. Wlll you look at Exhibit 4? There's also

some handwritten notes here. We can read the

typewritten paÊ. In the first paragraph would

you read what you wrote in your own hand there

so we can understand it right here?

"I am Marie SPehar's uncle?

Then you write?

I was ¡n the same brotherhood as Father
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Tell us how that happened, what you saw and what

you witnessed and why that happened'

A. Of cours€ we had the canon lawyer in Rome' He

was our extraord¡nary advisor for this thing'

So he laid out particular steps to make sure

that Father Keating's rights were also regarded

in terms of the commqnity and, you know, but at

the same time he was' you know, he lald out

potential consequences both canonical and for a

commun¡ty like ours. And as the allegation --

as the investigation was going on now Bishop

Cozzens told Father Keat¡ng that he wanted to

put hlm in a different location in one of our

other househotds, that we wouldn't have him

attend at that time our summer conference or

ren€w his -- until the investlgation was

completed or renew his commitment and

recommended to him that he get a spiritual

formator, someone -- a spiritual director to

help him through the time' And eventually I
think what became clear to Father Keating' it
became cleer to Father Keating -- there was a

meet¡ng if I recall between Father Keating and

Father Cozzens, Father Vander Ploeg, Don Briel'
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When do you thlnk that meeting occurred?

It would have been the -- ¡t would have been in

July or August of 2OO6.

So after Keating had been ordained a priest?

Correct.
And years after he had -- would have voluntarily

withdrawn from the original community because of

the ¡nvesti gatlon, correct?

Yes,

Do you have any information that anything about

what you just told us aþout -- oh, by the way,

when Keating withdrew and before he withdrew in

the face of the investigation being done by

Cozzens, did you tell us earlier that Keating to

the community, his lips to their ears, repented

and asked for forglveness?

That was Years earlier.
When he was first under invest¡gation?

At the Servants of the Word.

Servants of the Word'

Yeah. And --
MR. GROSS: Object to foundation on

that.
Yes. So he was -- and you'll see that in the

Steve Clark sent that he was asked tomemo that
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Keating, He was one of my closest friends'

A. And at the third paragraph number 3?

A. Yes. In my handwriting, Father Keating told me

that he felt at times from the Spehars he had

more of welcoming and honor than his own family"

O. And it was evident to you then that he was close

to them and theY were close to him?

A. Correct.
O. And you considered him your very good friend, if

not your best friend?

A. Good friend, not mY best.

O. In paragraph 5 walk us through that because some

of it is handwritten and then you can just

narrate using your notes what you are referring

to here at number 5.

A. Here I'm referring to the ordination events' I
note that attended the

ordination' Father Keating had met her and seen

her famity in Rome, was the same age

as my niece and Father Keating asked Marie to

help host her. Father Keating was delighted to

have Marie and my nephew Nick, now deceasedt say

somo words of honor at the ordination recept¡on

and I was the MC for the event.
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see in her what could be described as anxiety,

panic attacks or depression or symptoms of any

of those?

It was her sophomore year at college the first
semester.
And then number 7, why don't you read that? You

write "key" here. Walk us through number 7,

would you, Father?

Marie returns home midway through her sopho

year and vì¡ê connected her with Catherine Mollner

for professional counselin g.

Who is the we there?

My brother-ln-law, sister and I.
Okay,

I called with Marie's permission to talk with
Cether¡ne Mollner. My main concern was I wanted

her counseling advice for how to proceed with

matters like this. And her advice wes to ¡et

Marie take her pace on the matter, that we

should wait until she felt ready to act on

issues.

So you were trying to help -- your intention

here is to do what, Father?

To help Marie unpack it all and get the needed

for how to recover from this klnd of
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Keating's glrlfriend in Rome, that the

relationship involved kissing. This was one key

turning po¡nt ¡n Marie's seeing Father Keating

ln a different llght' She asked Marie if she

loved Michael as she did'

That is asked Marie that?

Yes.

And then the next page you continue.

Yeah. At the top lt's in '02 Father Keat¡ng

cosigned a school loan for Marie. This was very

much a surprise to me as I had declined to

co-sign.
You had made reference to that. There's also

some evidence or indication that at some point

Father Keating bought a car for Mar¡e. Do you

have any information about that?

Yeah. He gave his used car to Marie.

Okay. What kind of car was that? Do you

remember?

It was a Ford Focus.

When was that? Was that before he cosigned the

note or after?

MR, GROSS: Object to foundatlon'

It was actually after.
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damage,
And then number -- why do you write "key" there?

What does that mean?

It was key to where we would next -'what next

step w€ took'
Number 8, why don't you walk us through that one

too?

Now this is especially when I'm seeing Catherine

Mollner's letter in summer of 'O5' Marie, Father

Keat¡ng and I sat down so Marie could confront

Father Keating. One ¡nstance of hands over her

chest as he read to her, Putting his fingers in

her mouth, pulling her uP on himself with her

face on his chest, massaging her back under her

shirt and feet and calves, I put persisted

because Marie said, "I told him I'm
uncomfoftable with this and he still persisted."

She read sections of her journal when she would

have been thiÊeen or fourteen years old

including, "My dad and my uncle wouldn't touch

me this way,"
Father Keating thanked her for bringing

this forward noting ¡t must be hard for her. He

said he remembered some of this, not all of this

and asked her to forgive hi and she couldn't
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through what you're recording here?

Here again my dates I'm cloudy. Marie brought

to me for the first t¡me that Father Keating had

touched her in ways that made her uncomfoÉable'

She was still very careful in how she said it'
You knoq I raised the question was it mainly

emotional or disappointment with seeing hím more

clearly. She was quite shocked by again this

interaction with the romantic

attachment.
Marie returned to Holy Cross College

for her sophomore year. I've got that September

'03. She counseled with a permanent deacon at

Notre Dame and began to experience much more of

the damage due to the sexual abuse and to

verbalize it.

Before this polnt in time had, and let's say

before Marie was twelve years old, you knew

obviously that she's a member of your family'

Had you ever seen any evldence of any mental

illness, depression, anxiety, panic attacks or

other mental health issues in her as a young

130
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No.

When in time did You f¡rst
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same t¡me to the Archbishop and Father

McDonough.
And why don't you walk us through 11 as well?

In January of '06 without solicitation I was

called by Miriam Torres, a woman living

consecrated life in Ann Arbor, Michigan. She

raised serious conc€rns for a consecrated virgin

in our diocese who Father Keating was spiritual

direction -- given spiritual direction for
ina ppropriate attachment.
Hold on a second, What does this refer to here,

Father, she raised concerns for a consecrated

virgin?

There was a woman living a consecrated life and

he was her spiritual director and Miriam --
there's a -- from community to community the

women who are living consecrated lives have

the¡r own forum of sisterhood together, although

itls more distant but there's regular meetings

throughout the year. And Miriam was concerned ,

that with one of the women that she was

inappropriately attached to Father Keating.

And Keating was a spirltual director so he had a

position over the consecrated woman?

Yes.
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at the time.

O. Dld he give any explanation as to why he made

the claim that he didn't remember it as opposed

to denying it?

r. No. And again the qualifier is he didn't
remember all of it, he remembered some of it'

a. Díd he say which parts he did remember?

A. No.

O. At number 9 why don't you walk us through that

one?

A. Marie took a job and continued counseling. The

panic attacks and anguish and bouts of

depression increased. She was hospitalized in

January'O6 and began to rece¡ve much more

specific therapy for her recovery from sexual

abuse. A much fuller list resulted from this

counseling.
O. What do you mean by a much fuller list?

A. At least the list I brought for an exhibit and

gave -- was trying to get to the review board'

A. Let's look at which one that one is' And that

refers to Exhibit 10?

A, Yes.

A. Okay, That's typewrltten so that speaks for
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Do you know who that woman is?

I don't.
Okay,

Then she raised as well two other women in Ann

Arbor who still carried great anger and anguish

over their relationship with Father Keating. He

had known them first as teenagers when he was a

consecrated brother.
Did she tell you the circumstances of him being

a consecrated brother and them being teenagers

and, if so, what?

Again we were all either in the full
consecration to our brotherhood or on our way,

in the lay brotherhood. Father Keat¡ng had a

role in that community of lr8OO families as a

youth worker in the communitY.
Are consecrated men and women that we're

referring to here also making promises of

chastity?
Yes.

And as made ln that context what does the

promise of celibacy, chastitY mean?

In that context there's a format for the
consecrated virgin to dedicate her life to the

church. It's something that -- actually ther-e's

lA.
20.
3

4
5A.
6

7

I
I

10

11

12

13

14

15 0,
l6
17

18 A.

19

20

21

134

Yes.

Let's walk through 10 then' Why don't you walk

us through that? There's some handwr¡tten notes

to the left as well.

Right. In January'06 I alerted the Archbishop

and Vicar General and Andy Eisenzimmer of the

abuse allegations. It was essentially
simultaneous to when Pat and Annette met with

Father McDonough. They met at least twice with

Father McDonough in which the allegation of

fondling, massaging of her breasts was brought

out, Then they also asked to have a meeting

with Archbishop Flynn so Pat and Annette and

Marie met with the ArchbishoP.
How do you know the fondling and the massaging

of the breasts of Marie as a young girl by

Keating was brought out at that meetlng?

Because Father McDonough put to them if you're

-- are yos telling me that the sexual touch

invotved her breasts? They said yes, we ãre

telling you thät.
And then what's the handwritten notes on the

left?

Yeah. So Pat and Annette, actually we

took the and

o.
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categories?

No.
What more dld he say about that, lf at all, as

it applied to Keat¡ng and what he had done or

was being reported to have done to Marle?

Noth¡ng with Marie but he was asking

specifically for this write-up on And

upon reading it and reviewing it he told me' you

know, he needed to investigate it further but it

could be -- it could --
So lt could end in Priesthood?

Yes.

And let's go to 13 then, Walk us through that'

Once I aterted the Archbishop, I stood down from

handling this matter as SuPer¡or of the

Companions of Chrlst. Father Andrew Cozzens and

the leadership council took charge of the issue'

Father Cozzens has a full view of the matter and

has had several interviews with Father Keating'

He would be haPpy to meet with the review board

if requested. The Companions'Goncerns are

broader than the Spehar case but certainly

include it.
Here, you know, Father Keating had said
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simpler and stronger forms of it' The strongest

form is the Bishop of the D¡ocese will receive

that consecrðtion' For a set of these woment

again we r,ì,ere a lay community and in that

context we make lifelong promises to live a

celibate life. And Miriam for example had made

those promises Years ago.

And then you write beneath there to the left

underneath that paragraph 11 in your own hand

what?

Yeah. I noted the V¡rtus training and the

emphasis they put on how the abuser can be

disconnected from the abuse, and I was ralsing

in my mind the question why these women, why

there was some anguish and anger towards Father

Keating'
And to thls day do you know anything more about

the orlglns of thelr anguish and anger towards

Keating beyond what you've described?

No.
Okay. And then on February 16' 2006 why don't

you walk us through number 12?

There aga¡n Father Keat¡ng called me to self

report on a passionate encounter with

I
2

3

He was have
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he and Marie had exchanged a couple of emails

and ln his invest¡gatlon realized lt was slxty

pages of emalls that Marle had kept, Father

Cozzens could address these concerns if the

board wants him to do so.

And then you contlnue at the next page'

Yeah, that's a review again of the meeting'

We alreadY went through that one?

Yeah.

Okay, When you have watched this family and

Marle as a youth before the a9e of twelve did

she appear to be happy, unhappy' or how would

you descrlbe her mood and demeanor?

Happy, beautiful girl. Very sensitive, very

creative, Laughedeasily. Delightful'

And then as she progressed into and through high

school did you ever notice any or have any

concerns about her mental wellness through high

school?

No.
And then when ln time is the flrst t¡me you ever

became concerned about her mental health?

In her sophomore year and the experience of

facing panic attacks and kind of paralyzing

as things came to

a.
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mentioned it to Mar¡e' would have been

fifteen or s¡xteen at the time. Father Keat¡ng

was fortY-three or fortY-four.
When I wrote uP the incident and

presented it -- I called Father McDonough

immediately on it. I wrote ¡t up immediately'

sent hlm a copy' And then when I got home from

my sabbatical I met with him at hls rectory at

St. Peter Parish. And he described to me three

categorles of sexual abuse' The first two were,

you know, one was -- the first two had multiple

vlctlms and they profiled dlfferently' Some

were just one age bracket, some were completely

lndiscriminate for boys or girls' But both

profile was many, many victims. He raised with

me this category what he called the lncestual

category that you actually had -- there are

fewer victims because you had to be very

acquainted with the famlly and lngrat¡ate

yourself, that klnd of thing,

So you are basically klnd of abbrevlating what

he was telling you about these categories?

Yes.

And did he describe to you then Keating's
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EXAMTNATION

BY MR. GROSS:

You mentioned the name, you were asked about Pat

Griffith telling you that Father Keatlng had

been exonerated. Do you recall that?

Yes. I mean if I'm remembering correctly there

was a quote in the newsPapers'

Who is Pat Griffith?

That I don't know. I was identifying with this

lawyer gett¡ng quoted in the newsPaper'

Oh, all right'
I'm probably wrong. I don't know who Pat

Griffith is.

When you went to the clergy review board --

Yes.

-- did your niece, did Marie testify there?

Yes,

Okay. She didn't do it by videotape on that

occasion?

We had subm¡tted -- no. They had submitted the

videotape for the review board to review but

I -- I've heard that the Diocese has now lost

the tape and so I don't know if she saw it or

not, She actually testified for the rev¡evì'
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began to verbalize what she experienced'

MR, GROSS: SoPhomore in college?

THE DEPONENT: SoPhomore in college'

BY MR. ANDERSON:

And you remained close to her?

Yes, very close'

To this day?

Yes.

Then I'd like to ask you the description before

we filed this case. I think it must have been

October, wasn't lt?

Yes.

Yeah. Before October how had she been doing as

you saw her as a priest, as a family member, as

somebody that has already watched her throughout

life?

Yeah, She was doing very well' She's happily

married. Of course there was a real stretch of

tremendous grief in the family when we lost

Nicholas in Afghanistan,
It was awful.

Yes. And while we w€r€ all together for her

wedding whieh I did at St' Mark's, Nicholas was

present before he deployed, so a beautiful
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Were you there at the time?

No.

Do you know if the review board asked her

questions?

Yes,

They did ask her quest¡ons?

I believe sor Yes.

All r¡ght. You've mentioned a time I think when

you met with the Archbishop and your nephew Luke

said something to Father Keating about his

memory. You said Father Keatlng got angry'

What did he do or saY?

That was mY nePhew Jacob.

I'm sorrY.

Yeah. And I remêmber most clearly that Jacob

said: Mr. Keating, you have one of the best --

you know, you are one of the brightest men I've

ever met and you have an outstand¡ng memory and

I think you do remember these things' And I
think it was also someth¡ng about: And I think

the Lord knows you do. And that's when Father

Keat¡ng reacted.
That's what I'm asking about. What did you see?

Visual anger.
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fine and haPPy marriage. There's a baby that's

a beauty and there's another one on the way'

Her husband, her faith and her baby bring her a

lot of joy, don't theY?

Yes.

Is lt fair to say that she had been through some

very dark tlmes when she was in the hospital?

Y€s.

Tell us about the dark times and what you saw?

Again there were occasions when she'd be kind of

overwhelmed with panic' And so on onê occasion

she calted me in the evening iust to come to my

household and I just -- 60 that we could be

together. She was in this kind of '- she was

experiencing moments of tremendous anguish of

seeing Father Keating or some reminder of Father

Keating, So there were times when she'd feel in

danger of cutting herself. and that was the

occasion for her safety to make sure that she

went to the hosP¡tal.

Do you know that she had been cutting herself?

I think there were times when she had, yes'

MR' ANDERSON: That's ail I have'

Thank you, Father.
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Okay. So this is the first time you've heard

that?

Yes.
Were you instrumental early on in encouraging

Marie to bring this litigation?

With the family. We sat down with Leonard,

street and Deinard' Another of Marie's uncles

worked for the firm, now deceased' So they

us com€ in and interviewed Marie at length'

How about then when she ultimately retained

Mr. Anderson and his firm? Were you involved in

that process?

No.

Have you met with Mr' Anderson at any tlme?

I just lnitially met him when X first met Marie

at her home'
So you were there when that happened?

Yes.
So you understood that Marie was going to bring

a lawsuit?

Oh, yes. She had called me and sald

particularly through Michael Finnegan' She had

been nanny for his family and was very -- had a
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with him and told him herlot of
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Ag¡tated and then he got forceful with Jacob to

say you're out of place essentially' r don't

recall it word for word, I just know I clearly

remember the reaction.
You mentioned a car being transferred' It's

correct, is it not, that when Father Keatlng

went to Rome --

Yes.
I think that was 1999 he left his car with the

Spehar familY for their use, true?

Yes.
They smashed it uP, true?

Yes.
Okay. And then when --

They repaired the car. Obviously it was

insured.
And they continued to use that car?

Yes.
Then when Father Keating came back he got

another'- did he get that car back or did he

buy another car?

Initially got that car bacþ used it for a t¡me

but was intereeted to get a new car'

Was lt basically what we descrlbed as a junker
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at which point he asked '- as I understand it,

he talked with Jeff Anderson and that followed'

And then so you were there at this initial

meeting with Mr. Anderson?

Yes.
All right. And did you -- and did you give in

essence a rendition of the facts as you

understood them?

No.
Did you say anything at that meetlng?

No. Just that if you wanted me to step atìray I
would.
Then did you end uP stepping awaY?

Didn't need to. It was mainly a procedural

here's how you proceed with these matters'

And have you ever shared with Mr. Anderson any

of the events you've discussed today prior to

today?
No.

And you didn't have any conversations with him

over the noon hour today when we took a break?

No.

When Marie talked with -- Marie was not at the

meeting with Archbishop Flynn, is that correct?

with the andA. The final
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Yeah, it was. It definitely had road mlles left

on it, but it wasn't new or anyth¡ng'

When was that car transferred from Father

Keat¡ng to the SPehars?

I don't know.
You have no conception at all or idea?

No.
Now you mentioned emails that were exchanged'

Yes.
And we've been provided some of those but only

emails sent by Father Keating. Why dld your

niece destroy all the emails she sent to Dr'

Keating?

I'm not aware that she did.
Have you seen emails that she sent to Father

Keating?

I don't believe so.

Have you seen emails that Father Keating sent to

her?

Yes.
Well, do you have any idea where the emails she

sent to him are?

No. I mean I -- no, I don't.
You didn't realize that all of the emails she

him that she destroYed or d-eleted?
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Eisenzimmer, myself, Pãt Spehar and Luke SPehar'

right at that meeting Marie was not there'

Were you at any meeting besides the one with

Father Keating where Marie sort of outllned what

she alleges as abusive ePisodes?

No. Just at this -- at that meeting we watched

her film. We watched the film she had put

together in case she didn't feel that she could

face Keating.
Okay, And as you watched the film that she put

together was lt consistent with what she had

told you over the past six months, nine months

before this had haPPened?

Yes.

Was there anYthlng inconsistent?

No.
Was there anything she left out that you recall?

At that session not that I recall, no'

Do you know whether Marie has ever taken a

polygraph or lie detector test regarding this

incident?

No, I'm not aware ofthat, thât she has'

You know Father Keating did?

Yes.
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And you know based on the test, the
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back saying that he was not lying about his

version or there had been no sexual abuse?

Yes.

You understood that?

Yes.
MR. ANDERSON: That's what theY

reported on the news, right?

MR' GROSSI That's what it says in

the report.
MR' ANDERSON: How did You learn

about that?
THE DEPONENT: Give me the question

again.

BY MR. GROSS:

I think Mr, Anderson is asking you how did you

hear about it.

How I heard about it' I don't know how I heard

that Father Keating had taken the test' I knew

he had. I think I may have heard about it
possiblY through Bishop Cozzens'

In your career has anyone ever raised a concern

about your relationship with anyone? of all the

people, other priests, other students, anything

brought up in your career about, you know --

No.
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O. There's never been a concern about how you dealt

with anYbodY?

A. No.

A. In your entire career?

A. Yes. No.
MR. GROSS: OkaY' Those are all the

questions I have, Thanks'

MR. ANDERSON: Thank You, Father'

(DePosition concluded at 2:55 P'm')
x**x*
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Date: April 22,20A6

To: Fr, Kevin McDonough

From: Fr. Jeff Huard tl ,,

Re: Fr, Michael Keating

'I 1I t j

l&^^a-àl

On February 16,2006 Fr. Keating called me in Northern lreland. Hesaid
he'd been racking his brain in regards to Marie Spehar and any instances of
misconduct. The one thing he was concerned to tell me was in regards to

very crose this ramirf 
r Keatins h*ffi 

rris ordinXl¡il'ffiii,üffruî 
He sot

had talked with Marie at some length about her relationship with him. Marie
Spehar had; in fact, raised with me and Fr. Keating that had said she
was Fr, Keating's girlfriend in Rome, had also given Marie the
impression ít was a romantic relationship that involved kissing.

Fr. Keating told me there was one incident where he and had had
a passionate physical encounter, He said everyone's clothes stayed on but it
was deeply disturbing to him, Fr. Keating said had seduced him and he
had set her straight on the nature of their relationship. He also said he had not
told me about the incident because it was not a nice way to talk about a girl,
This incident took place the first year he was in Rome, Fr. Keating was 43 years
old at the time and vould have been 14 or 15 years old. She was 17
years old when she attended his ordination.

,' -.:lt
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June 8,2006

Archbisho"p Ha-rry J, Fþn
Archdíocese of St. Pauland Minneapolis

226 Summit Avenue
St. Paul, MN 55102-2197

Re: Marie SPehar

Dear ArchbishoP FlYnn;

At the request of, and with the signed permission of Marie Spehar' I am writing this letterto share

*y-pr"f"Jrional ópinion of her circumstances. ln tcrms of my professional background, I hold a

Master of Arts in Counseling and Psychological Services. I have been licensed by the State of

Minnesota as a Licensed nsictrotogiit sincJMay lgg4' I am the Clinical Di¡ector of MidWest

Center for Personal ana namity De-velopment w-here I work with couples, adolescents and adults to

assess functioning, then develóp and implement a treatment plan to brin-g^about

.*otionul¡U"i,avi-oral change arid psychological health. ln my practice I frequently work with

women who are experienciîg emotiónal diffrculties subsequent to being sexually abused at a

younger age.

I first mer with Marie on'July 14,2A04 and saw her eleven times between then and November ?'

2005. over the course of oúr therapeutic work, the cietails how Marie was sexualiy abused by Mr.

Michaeì Keating (now Father Keating) unfolded:
¿ l{e rubbe¿ her chest area, including her breasts both outside hcr shirt and under her shin

" He placed her on top of him in such a rvay that his legs were spread and hsr body was

between with her head on his chest

,¡ He rubbed her lips and massaged her gums

The repercussions of the above have been serious. Marie shows several classic symptoms Of

having been sexuallY abused.

. She has suffered from repeated panic aftacks and not been able to lnrst her ability to keep

herselfsafe. In fact, she recently was hospitalized for several days.

,. She has experienced sleep disturbance. severely dcpressed mood, extreme agitation, fear,

social.withdrawai and thoughts of death.

¡ Her functioning became impaired to the extent she needed to withdraw fron school and

was unable to work'
r She has described flashbacks ofthe abuse along with troubling dreams'

r She has reported suicidal ideatiorr and desire to cut herself'

. She has been troubled by a deep sense ofshame and confusion'

As is common for those trying to lieal from the trauma of sexual abuse, the extent of the abuse and

subsequent damage unfolds over time'

Around December 2}}4fJanuary 2005 Marie confronted Fr. Keating about the abuse' Her report

oihir.urpon.e was troubling, a.. it appeared he mjnimized the seriousness of his actions and does

not r..*io unclerstand the dãmage leil in the wake ofhis sexually abusive behavior' I am deeply

concemed that there wilì be more victims if Fr. Keating does not reoeive treamrent for his

illness/disorder. lï appears as though he ingratiated himself to the Spehar family; gained their
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äcceptancB and trust; took advantage ofhis access t0 an adolescent girl and abused her on muitiple
occasions. Cicarly this is evidence of a serious disorder, It is not normal for an adult male to
experience an attraction to a¡ adolescent girl and sexually abuse her for his own satisfaction. it is

not likely that this was a "one time only" circumstance , On the contrary, it is evidence of a serious
and persistent diso¡der that he will continue to acl out on ifhe is not treated.

If you would iike to speak wjth rne about my contact with Marie, please feel free to call me at 65 I -
647-1900, extensio¡l 5q7.

Sincerely,

/ræ
Uj-4'.r'w*-*-Rq

Catherine Mollner, MA, LP

Cc; Reverend Kevin McDonough
¡-{bvsr,rd Jef$cy l luaid

Mr.'and Mrs. Pat' Spehar :



Iuly 17,2006

w¡ recgwÆ
651.962-6stl3

'lhe ltcv. JcffieY lluard

Yours very truly,

ANDÐEINARD

To1651 96e 65ø3
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DEINARÐ

ßc: Muie SPeùar

Dçar þ1, llusrd:

This is the contimr the .Iune 2'¡, 2006 lucct¡¡tg lrctwccn Maric spohar ¿nd her t'amily' oncl 'nry

;;;;r, Þa¡ Ot crdorfsr ancl rnysclf, at tt¡r¡ 'rf{iu'es 
ofLconurd, Street'nnd Deinord'

M¿rr.iQ,ü rllc¡¡utions rlusurib0 what is unquestionably ina¡rpro¡flate sexnnlly abusive colttluct

f.ño.n an,¡rturt *r¿ u *inur, ¿t rh¿r timiage 13. Roth Mr. oberclorfet nnd I are in ûgr.cmont

thal, these allegations woultl support a civil cluse of action agoinst 'Fr' lul'ß'

Marie,s stoty is unsettling zurd, in our o¡rinion, n rr¡asùùâblc jrrry woulcl tìnd it tt¡ be orcrlible, ond

woulcl, in alf l¡kclil¡ùocl, award si¿grri fir;ant tlamuges'

I'loasc advise if we can be of any ir¡rthcr assistance in this rogard.

r./rw r)FrtElt ¡N MINNrÀPÜ!¡S . ¡Â^¡{t^'¡'o ' sT' uLuuD I wASlt¡}'101'uN' D'C'



Sequence ofEvents

1. I and the Spehar's became
- J L.$ fnalu<t

April l6,200j

friends in the 1Ê8S''$,wi¿Ï1 Fr.Ka*tir,¡ffi,
Sg-;a* A- &.,ua¡#

- I was in the same lay brotherhood -. c''r.'å ,Í
- The Spehar's were in the renewal *+,mmunìrlr

1989-1991 ( ,".,*f L4 ú û3 )

$enring,/

2. Fr. Keating was released from the lay brotherhood in 1995 and began doctoral studies

at.Nofre Dame.

3. Fr. Keating moved into my Companions household in 1997-98 and completed his

doctoral dissertation. Started seminary in September of 1998.

- He began at this time to have an active friendship with the Spehar family,o
- He visited regularly

- 2 x's a month or mofe
- The Spehars had great fondness and admiration for him and opened their

doors completely to him.
They would open a room for
did sef'.Bral times. {'f-¿ )
R^vkæL+U ,?"'l /rp

4. ln 1999-2002,Iìr. Keating moved to
,' On visits home the Spehars were top on the list to spend time with, He

brought gifts for all of them on at least one visit from Rome.

5. Fr, Keating is ordained in May of '02
attends the ordination, Fr. Keating had met she and her

family in Rome. wâs my niecens age - 17 atthe time and Fr. Keating
asked Marie to help host her.

;; 
-'i)'.rt'ø 'lu h*'

? Fr. Keating aho(askçd)Marie and my nephewNick 6 say some words of
honor at the ordination reception. "J vrü'â- {f{ t4 'C ,

told Marie that she was Fr. Keatingos gírlfriend in Rome and that the
relationship involved kissing.

- this was one key tuming point in Mæie seeing Fr. Keating in a
different light.

t,

- {r.* ør'L--g ^,{ þ\a¡^t l^u'n V1*"f^*-I (w ìls eÐ '

ü

¡'
&o*tfft

l^-ù
fi\r^ t*



¿ A*A*"{ L**^* lo*
íi-ê- .*( h ¿#, e-*"{.å* &*c-+*-'.**-0'l

|?ran^.{
L-{t -

$+*,o ú';4t'
6. In the summer of '03 Marie brought to me for the first tirne that Fr" Keating had

touched her in waYs that made her uncornfortable'

she was still very careful in how she said it

ì1¡f.-

(Mainly
emotional?)r,*

(Disappoint' i
ment with '\
seeing him {
more clearlY) "

.¡r*k

-Ã'
*

7, Marie retufns home mid-way through her sophomore year and ydconnect her with

Catherine Mollner for profes sional counseling'

- I oalled (with permission) to talk with catherine Mollner'

Key *Her advice was to let Marie take her pace on the matters'
---thut 

we should wait until she felt ready to act on the issues'

çn---'-n'01
8, In Deeenrù€1.? 4 N1arie,Fr, Keating and I sat down so Marie could confront F''

Keating.
.oneinstanceofhandsoverherchestashereadtoher'
' putting his finger in har ma1th"- -
- pullinã her up on ¡i¡15e[f rv.ith her'fac*' *n.his chest' , /, - ¡d- ¿,

- *urruËing hår back under her shirt and her feei and calves' t gt"a-atttÚ

- shu ,eãd sections of her journ*l I 1:-14 years old
t, ryk ü"Jl 4-Å 4^4-W , ' '

Fr. Keating thanked her for bringing his forward,. noting it must be hard for her'

He said fr. rr*.ãUered some of tftit not all of this and asked hor to forgive him'

- she couldn't at the time'

9. Marie took a job and continued counseling'

- ttr" pa"ic attacks and anguish and bouts.of depression increased

- sh"ïas hospitalized in January, '06 and began to receive much more

specific therapy for recovery from sexual abuse'

Marie returned to Holy Cross College for her sophomore year

(S"pt"*U"t, '03). Shé counseled with a permanent deacon at

ñoi* Dame *d brgun to experrence much more of the damage

due to the sexual abuse. a--&' k vu^t''\t '*'
,A

. .,r ,: ,,.,.. . I i+ r .¡. Í-i* ¡'i "tr'rrr¿¿*i {*,udÉ-*r. L.'¡-Y t-'-i'. ¡a,,t Å.*...1'' ,S'**-o-.," ,tt

,f,ç'1.. ¡'-"tlllfl<1o"; 1

-.-1
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10, In January, '06 - I alerted the Archbishop, the Vicar General and Andy

Eisenzimmer of the abuse allegations.

( Pat and A¡nette met with Fr. McDonough

t Pat, Annette and Marie met \tiith the Archbishop

Due to the allegation oftouching the breasts(of then a minoìlit went to a criminal

investigation.

11. In January of '06 without solicitation, I was called by Miriam Torres - a woman

living consecrated life - in Ann Arbor, Michigan
- she rarsed serious concerns for a consecrated virgin in out

diocese who Fr. Keating was spiritual direction for inappropriate

attaohment,
she raised as well two other women in Ann Arbor who still

canied great anger and anguish over their relationship

to Fr. Keating.
- he had known them l't as teenagers when he was a

12. On
*,påssi$nnts *nc+untef wÍth

nsF hg,vçnrry$ioned ïf.

to Marie,
would have been 15 or 16 at the time and Fr

Keating 43-44

fi øc0r'-'.'^¿þ
.t- û,î,^Ta *ù #%-"-2#*J-^"* (

13. Once I alerted the Archbishop I stood down f¡om handling this matter as Superior- 
of the Companions of Christ. Fr. Andrew Cozzens and the leadership council of

the Companions took charge of this issue'

- Fr. Coziens has a årll view of the matter and has had

several interviews with Fr. Keating' He would be

happy to meet with the Review Board, if requested'

- The Companions concerns are broader than the

Spefrar cåse. t.^/' ù'fr^^l^1 t*4-h-fu ,t
(r^, lutr (-.,w*,ln vi d' s 1P^1+-)

I
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on June 24,2006,Archbishop Flynn and Fr. McDonough rnet with the spehar

family, mYself and Fr. Keating'
- The fã-ity confronted Fr' Keating on his

$r.ot {'* þ"fÅ {1dåÄrî ì

m,fr {aqffi*e
c- #** Ï* 

lî.,;'t4

misconduct'
- Hit t"*ponse to Marie's video and to Marie that day

is tttat'tte knew she wasn't making this up but he

experienced it very differently than she did'

- My remarks to Fr. Keating were:

.L

I,mspeakingtodayasafamilymemberandafriend.

'k1. A few rsmæks -
I want you to locate me clearlY'
*l Y,yearsago you' I and Marie sat down as she needed to

confrónt you on inappropriate touch'

At that time you said you had been thoughtless and asked her

forgiveness.

*You've just heard a much fuller articulation of what she was just

beginning to be able to saY.

Recently - you marked that Marie's allegations are sincere but inaccurate'

I think they are sincere and accurate' I thi'nk you sexually

abused Marie and did her great harm'

Marie was not a troubled girl' You traumatized her and

she became troubled. She is courageous and healing'

I think you have a deep sin sickness and more than Marie have been damaged'-l*t 
the years of oonsecratçd life you have damaged

sevgral womgn. , ù-a.-Ar^

-their level of anguisli"ovef their

relationshiP with You even Years

later is stunning.

I've had and still have strong love you. This stands between us now and the f,iture of our

friendship depends on you response and repentance'

At the conclusion of the meeting, Archbishop Flynn said this would now go to the

Priests' Review Board'

ì:\

Self-raþarted ]
I



In conclusion,I would say -
* Fr. Keating never once in all of the years expresspd he thoughtlvfæie

was troubled-or the Spehar family. r^.la'r- t't,'.útf 'f^"'-Jt'I'¿-l^/

Eø" {* rcanilz-
*:, He has consistently minimized and nonnalized his violating touch.

Fr. Keating has been very disconnected from the anguish he has

caused P Marie and others. 
j:

\( . I have heard from diends that Fr, Kcaiing is saying he got tangled J't up with a troubled girl and a troubled,family'

The truth is he is a troubled r4an who brought trouble to a fine
young women and a good familY.

0



'lesw Christ ìs the same yesterday, today andJbreüet"" Heb rs'l

December 7,2007

Fr Jeff Huard
2137 Marshall Avenue
St Paul, MN 55104

Dear Fr Huard,

Here is the summary of the Review Board recommendation. I also included the condition

Andy wanted to go along \,\.ith the summåry. As always call if you have questions or

concerns.

"Enclosed is a summary of the clerry review board rep?rt and recommendation

ú"ly f* the purpos* óf .o*municating-the c91!ents thereof to yol.as th9 .
ñipieni The summary may be used _only 

to aid in your understanding of $e
ãã"t"nt" and for ro othur purpose unless authorizedby me' Ingiving-you this

;llmilt, it is my intent tËatãtatements made therein rire made fgr tþe purpose

indicated'and thõse statements are not meant to be a complete and exhaustive

ã"rt6ptio" of the review board's evaluation and recommendation in the matter

t"A;Ätü. zurther release or dissemination of tlis summary is unauthorized."

5ZBWËS.r KËLLOGG BOULEvARD r 5l. P^Uf., MlNNEsorA ,1102-1997 ' Tr'l: (651) Z9l'44)7 ' Fax: (611) 2rl-7773

È-M^lL: sawYerg@archsPm'org
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,Sumg$ry t¡ergy::&evåsw $Ê&rd &eeçnlglendätiÕu

-Çlgrg.v Beview Boqrd ConctusiQns:
. g*"d o" th, ,."ord u, 

" 
*hole, the Board finds that there is insufficient

evtdence to suppon u noaiog of senrat abuse of a minor in violation of the

Charter.
. 'llhe Board d,oes not believe that the priest's facr¡lties should be suspended, given

his effectiveness in many areas of his work'
. fft" Board did however, make recommendations based on matters comingto

its attention as a result of the review process'

o7-oo I



Church'f Saint cfularþ
2001 Dayton Aventte'St. Paul, MN 551Q4

w w w. sai ntmark-mrl. ol:g/chur9ll' 65 | -645 -5'7 t7

}v/.ay 23,2008

Dear Arcltbishop Níenstedt,

Thank you for hosting the Companions of Christ Council. Please reiy on our

prayers and. ready obedience.

As I briefty expressed at th.e luncheorr meeting, I would like to get on your

schedule to gei your coullsel regarding Fr. Keating. I am very grateful for the caro

and wisdom you have given rny nephew Luke Spehar.

Archbishop Flynn assured us he accepted and wouid implement the priest's re-

view board directives. Archbishop Flynn directed us to connect with the Director

of Ministerial standards. We have done this but he had not at the time received

the case. Finally he said he hoped Fr, I(eating would leam fiom his"failure, that

the Priest's Review Board would evaluate progress in one year and that you

would take up the case for your review.

It is not clear to me that anything has yet happened' I could use your help to

navigate this matter.

Sincerely in Clnist,

4-, &Æ

û ffi%r

M
Rev. Jeffery Huard



'!østts Chrtst ts tbe lø;fie le$erdah, todry øndþteuen" mb, ¡!'!

Afchdiocese of i . :",',.

Saint PauI and lWinneaP
i.

E 1;irÈ,, @tue

Ootobcr 27,2008

Mr. Pat Spohsr

Dear Pat,

I a¡¡ in reoeipt ofthe letter of October 14, 2008. Obvtously, much of the ir¡formation that

you oharod wa¡ news to me. I wa¡ not awarc that OrottE Sawyor had given you the summuy of
iho Prlests Revlow Board, and it had bccn m,v distinct inpression tirat Father Keating wæ working

with tlre Prornoter of Minlsterìal Standards, You must undorstand that an arohbishop ls only æ

good æ hls senio¡ staff, and obviously, mine heve dropped the ballgl gottlng me.proper

Ir¡formatíon, I do betieve, mqrëover, that had I been invired 10 particlpato in the diecustione you

had in Ootober of 20A7 wtth fuohblahop Flyrrn that mush of this could havç bcen avoidcd.

Unfortunately, that was not the oase, and I have boc¡¡ l¡¡ aposltlon of tryÍng to play oatoh-up evor

sinoe. I apologlzo for that

In addition, I did not indiaate in my recent lsttorthat I had spoken direotly with Orett¡
Sauyor, I had a6ked one of my senlor advisors her position, and i had prosumod that shs had been

oontacted,

Sínce raceiving your letter, I have dirsctçd my staff to oontact thg Promoter of MlnisteÌial
Standuds and to have-him oontaot Father Keating with a speoifto intont of supplying me with a

report on how the Clorgy Rovisw Board recommondations have bcçn lmplemonted. l promise to
koep on top of this so as to regain your trust that ths mattor wlll bE handled proporly,

Fínally, your letter ssoms to indioate a deeire to have some "man-to-man" conversation

regudíng thls mattor. I am wondoring what your intention is in that rogard, If you oould olaborats

a Littlc biì on that, I would be able to determÍno the benefit of such a mcetlng,

ïVith every good wish and a remembrance in my prayer for you and your family, I remain

Cordially yotus in Christ,

*

The Mo¡t ohn C. Nionstedt
Archbishop of Saint Pauland Minneapolis

Mr. Andrew Eísonaimmer
Ms. Gretta Sawyer

226 SuMMtr ÀvBNuE ¡ flT. P,{rr,, MtNNrsoT^ t5LA2-2197 ' T¡¡.1 (651) 2rL"4120 . FrX¡ (651) 290-1629

B-¡vtá¡¿r ¡rcåbl¡åop@r¡oLopru.org
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To: The Priest's Review Board
Fr: Marie SPehar
Re: A list of boundary violations by Mr, Keating

I wanted to list for the Board Mr. Keating's physical/sexual violations. The

misconduct took place during the years I was 12-15'

1. Massaged and fondled my breasts over my clothes while reading to me' I

remember very clearly one occasion which lasted 45-60 minutes. I more

vaguely remember two other occasions'
2. fui his tingers in my mouth and massaged my lips and gums' This

occurred 25 or more times.
3. Massaged mY back under mY shirt'

4. Massaged my feet and legs below the knee under my pants.

5, Gave me a diiving lessoliin which he had me sit on his lap, He held me

below the wá¡st alainst his erect penis, He had his face in my hair on the

back of mY neck'
6. Pulled me up against his chest. The front of my body on the front of his.

He again had a-n erect penis. This took place while reading to me'

7. Mt, ñ.eating woke me up at 3am on a night he was staying at our house to

give him a back and neck massage.
B, Ón one occasion I woke up to find Mr. Keating staring at me in the

morning. He said I look so beautiful in the morning with the sun on my

face. There were a number of occasions when he would flift with me like

aboyfriendandcomplimentmelikehewasmyboyfriend.
L Mr. Keating ;ãt touchy many times, holding my hand or placing his hand

on mY knee.
10. on departing to study in Rome he pulled my body to his in the pelvic area

and gäve mê an open mouth kiss, lt was wet and gross'

I made a number of attempts to confront Mr' Keating:

1. When I first told Mr. keating I was uncomfortable with the way he was

touching me, he said, "l'm sorry you took it that way"'

2. Tñe second time I confronted him he said, "this is how I treat my nephews

and nieces".
3, I attempted to confront him two other times and was again dismissed and

made to feel guilty for bringing it up,

4. The finál confrontatión was with my uncle, Fr Huard. Mr. Keating said he '
remembered some of this not all of it. He then asked my forgiveness'

5, When I perceived that Mr. Keating had minimized his sin and not truly

owned his behavior, and when I had come to a much fuller understanding of

u"ing sexually abused, I felt the need to bring the matter to Archbishop Flynn-

I would be very willing to go over any details with the Priest's Review Board.

Sincerely,
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ICR 106003128 Page 45 of 68

PS Ever. A¡rd like I said, hens never oalled me since this has all come forward.

TA Okay, so it's about â yeat'and ahalf ago you haven't talked to him at all?

PS I've seen hi¡n I saw him at one churoh fi¡nction in just basio passing

TA Mm, hnrm,

PS otherwise, no I havennt spoken to him at all.

TA Okay, Alt light, well I don't have any fuither questions for you at this time.

PS Okay.

TA If there's anything fur:ther you think I need to know, by all means, now is the time to tell
me.

PS Yeah, and I um that the last comment I just made has been something I've shuggled w'ith

all along ya know \4'ith if I were to have a relationship with anybody for this long and I was
acoused of anything of this significance, I certainly would want to sbaighten that out with
them.

TA lvfm, hmm.

PS Ancl just to ensure them that nothing has ever taken place, I would deny it ya know if I
hadn't done ìt.

TA Rïght.

PS At least I would address whoever I was speaking to so that's about it.

TA Okay.I'm going to conclude the interview. Time is 1513 hout's.
END OF STATEMENT
TA/hh
03 162006

CCSO INV. T. ARMISTEAD, #131
rcR# 06-3128
TÏ'ANSCRIBED PHONE INTERVIEW OF TEFFREY }IERBERT HUARD

TA Atl right John, I'm going to do a trial run here. I want to make sure that this is hooked up

light, okay?

JH Okay good

http://coatl/ICR/archive./icr,nsflPrintViøw|86256C540t58C5258625'112C0A46F754?Ope... l0/14/2013



ICR 106003128 Page 46 of 68

TA So right now I'm doing a little shoÉ recording um and actually you know I wanted to

talk to you,

JH I yeah I'rn not fullY but go ahead.

TA Okay, um I want to talk to you to furd out exactþ what ah' told you'

JFI Okay,

TA Um, apparentþ you were the fust percon that she told that um that ah Michael Keating

touched her.

JH Correot.

TA Okay, so that's basioally what I want to talk to you. Okay, hold on one second, I'm
gonna see if this worked,

END OF CAIL #1

TA/hh
$1620ffi

ccso INV. T, ARMISTËAD, #131

ICR# 06-3128
DATB:03132006
TIME: 0907 HOLIRS
TRANSCRIBED TELEPHONE INTERVIEW OF JEFFREY HERBERT }TUARD

TA Okay fohn, we are recording right now, okay?

JII Okay, great,

TA Date is 03132006, time is 0907 hours and this will be a telephone inter"view um and Jeff
you'r'e currentþ ín Ireland?

JH Con'ect,

TA And ah you arc refen'edto in'

JH Yes. Jeff.

TA Uncle leff,

JH Yes.

TA Okay, and you are a priest?

, repott fiom het'when I intervicwed hel as
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rcR 106003128
Page 47 of68

JH Corteot, yçah,

TA Okay. And Jeff, I,m going to ask you for the record though um_y-a know to tell me youl'

nrrt, *iáOre and hát noni". I jîst need that fol repoÉs and stuff and for dictation.

JH Oh yeah.

TA And then you can give me your title and-ya kt oî your relationshi¡r and stuff after that.

Iü g"d io *t yorr* öOB and all that so if you oould give me your first, middle and last

name.

IH Ah, JeffreyHerbefi Huard, H-u-a-r'd.

TA And is it J-e-f-f-1'-e-y or a'r'y?

JH Yeah, J-e-f-f-r-e-Y.

TA r'-e-y. And whatos your middle name?

JHHeúert.

TAHubett?

JH H-e+-b-+r-t,

TA Okay, and what's Your birth date?

rH Ah, 8-21-55,

TA Oka¡ and you're in h.eland so you don't have a cunent do you have a cut'rent address

when you come back to Minnesota?

JH Yeah, it's 2156 Summit Avenuo, St. Paul 55105'

TA Axd you have a Phone there?

JH Ah, area

TA

JHMm, hmm.

TA Okay, And you'te currently apriest?

JH yes, I,m priest and I,m the Director of Campus Ministry at the Universiry of St. Thomas.

TA Okay, Direotor of urn
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JH Campus MinisttY.

TA Campus MinishY.

JH Ldtr., hmm'

TA Okay,I can talk faster than I can write. Allright, um and how do you want to be refeged

to during this interview?

JH Ah Jeff is fune.

TA Okay. Al1 r.ight and liks I told you ..,. tefe$ed to you as uncls Jeff tluoughout the

interviçw.

IH Correct' Yes,

TA Okay, just for the r.ecord, okay and Jeff then what is your relationship with the viotim in

this case'. ?

IH Um, yes,I'm her unole.

TA OkaY,

JH On her mothet's side.

TA On her mother's side?

JH Yes.

TA And it was Annette, right?

JH Colreot.

TA Okay, And what told me was that ah she believes.you were the filst person she

tãfLJi.í regarding Miohael Keating touching her inappropriateþ.

III I believe that's true, Yes'

TA Okay, do you remembel when that was?

JH It was actually it was ah a year ago January, would've been early ah eÌther late December

or early JanuatY last Year.

TA So JanuatY of 2005?

JHMm, hmm.
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TA Okay, and was that in pelson or \ryas ìt over the phone or how was that?

JH I think \¡vell in fact ya know and that's a good one because I think she in fact first called

me ûom ah she was at Holy Cross college which is in South Bend right next to Notte Damç.

TA Mm, hmm,

JH fud ah she had called and began to ah let me know that thele had been e couple of then

sho was she had just said a couple of occasiotrs of inappropriate touoh.

TA She didn't go into details on that?

JII No, ah she did in fanuary.In January, she sat down aotually she¡at 9oyn ah withme and

wittr ttiiohael and um brought to us that he had ah she named actually ah there one occasion

of puttíng his fingers in herîmouth. She mentioned there ah his touohing þe1 
b¡easts but he it

** tut"ithat she-would tetl me he actually fondled hel brea¡ts' She didn't bdng that

initially she didn't bring that fotward, Ah that strictly

TA Okay, so for the fîr'st time she called youwhen 
_s!re 

was at Holy Cross college lqat she

just told you that thele was a couple of occasions of inappropriate touohingmy Miohael

Keating?

JH Conect.

TA, And then you guys met ah you met with her and Keating at the same time when she told

you about the touching to the breasts?

JHYes.

TA Okay, so that was during while Michaol Keating was present?

JH Cortoct,

TA Okay, where did that take Place?

JH Ah at my housa on Summit Avonuo. I just would.note I'm also the religious superior of a

oommunity of priests and Michael is in my community.

TA Okay. All right so you guys were meeting at your resídence there on Summit Avonue?

JH Corect.

TA And that was the one in late Deoembel'eally January of 05?

JHYes,

TA Okay. And shc talked about him putting his fingers in her mouth?
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IH Yes,

TA Okay, And

JH She mentioned there the issue of the breasts but it was it seemed to ah she stopped and ah

sho was she didn't say this directly, she would latçr there she said ya know he ah ah he had

his arms over her breâsts and ah she mentioned his well she tead fi'om her journal to both of
us at that point and in the joutnal she lead a little section where she said my dad and Uncle

Ieff would never touch mã this way and described these two incidents and then an incident

of his pulling her up onto his ah body her face um ya know it would've been she wasn't

sitting on hiJlap, she was laying face down and prrlled up onto his ohest and she was vely
un oñfottabte with that andthen an occasion of his massaging hel baok ahya know ah skin

ya knowhis hands underneath her shir{ and again she said she was vely uncomfortable with
if,ut, ¿ couple of other.ocoasions of massagìng her fcet and her calves and oxprossing again

her discomlort with that. So she brought those things to at that point um but she wasn't
Traoy right then she wasn't saying you sexually abused mo'

TA Okay.

JI{ Or that you ah fondled my breasts. She would later expross that very specifically'

TA Oka¡ sq what she said specifically to ah Michael Koating was and yor¡ was that he had

his armiover her breasts but she didn't mention any kind of touching at that poittt?

JH No.

TA Okay, but she did mention the frngers in the mouth to him?

JHYes.

TA Okqy, and when he had pulled her on top of ah when he pulled hel on top of him while

he was laying down?

IH Conect.

TA And the massaging of her back or feet or calves and she basically expressed discomfolt

with his with what he was doing?

JHYes.

TA Oka¡ how did ah how did Keating rcspond?

IH Um well I think he ah he expressed that he knew it woulcl be hard for her to do this and

ah that he didn't he said I don't remember ah he remembored some of this, not all of this and

then he said he was ah he was very thoughtless and ah that was really ah the brunt of it.
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'fA Okay. Did he say that he had done any of these things?

JH Ah, yeah well yeah in fact ah um he saíd vory olearly there he lemembered some of this
ah not all of it. He didn't specifr.

TA Okay. AII right um how did that end that ah meeting end?

JH That ah ya know that meeting ended with : having having had some loom to say
with some sh'ength that she was very angry with him that he had caused her ya know some
real grief. Ah he asked her forgiveness but she wasn't at thet moment prepared to give it.

TA Okay, he asked her for her forgiveness?

JII Mm, hmm,

TA Axd she wasn't prepaled to give it?

JH Yes.

TA Oka¡ so when was the next conversatisn you had with her when she went into detail
about him touching her breasts?

ì
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JII Um, I think I prubably would've talked to her I mean of cource what I had done ah ah
immediately is networked her with a very fine oounselor I work with ofren.

TA Okay.

JI{ Ah hsr name is Katheline Mullner and ah ah it was at Katherine's dh'ection that we let' 
takoherpace onthis.

TA Okay.

JH Later. \ryould there was one occasion I'm trying to lemember notry shc ah it was
therc was a phone conversation I can't quite remember the date, It would've been at least
though ah honestly lfüe several months past that date.

TA Okay, so it would've been several months into 2005?

JH Yeah.

TA Okay.

IH That she told me on the phone very specificatly that he had fondled her breasts.

TA Okay, Did she say whether it was over the clothes or under the clothes?

JI{ Ah I think over the clothes.
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TA Okay, did you say where it happened?

JH She said yes, in the líving room with her family home'

TAOkay,Didshesaywhattheyweredoingwhenthathappened?

JH Ah, he was reading to her'.

TA He was readíng to her?

IH Yes,

TA Was did she say if anybody else saw whatwas happoning?

JH Ah she said she didn't say no, I think her.ah mothel may have been ah present or near by

Ulut li*u*,t olearto me if my sister had fallen asleep or what.

TA Okay.

JH Cause I know rrry sister doesn't recall ya know seoing it for sure ya know she just

(inaudible)

TA Okay. And did she say when it may have happened?

JH Ah the dates?

TA Yeah, like how old she was ol anything?

JH Um, ah that,s a good question. No, she didn't I mean I knew that a sct of these things

;;t; h;ú;"i"e whãn she was between she was between 12 to 15 years old'

TABetween 12 and 15 Yeæs.

IH Yes,

TA So it's hard to PinPoint which

IH Yeah, he went away to studY in Rome

TA OkaY.

rtr ah when she was 14 so these things it definitety wourd happen befweon 12 and 14 or I I

and 14,

TA 11 and 14?

JFI ìvlm, hmm.
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TA Keating left for Rome. \Mhen did he leave for Rome?

JH Ah, he,s been ordained he's coming-up 9n 4 years so ah he would'vo left for Rome ah he

*io¿iré in Rome for 3 yeals so if we go bãck seven years roughly

TA Does (inaudible) of 2002 sound rieht?

JH Ah

TA When he was 2002?

JH No, he would've been oldained in20}2'

TA Oka¡ so he would've been okay that's what I have in my notes here'

JH yealr, ho would've been inRome 99, 2000, 2001,,200} Those yea1s.

TA 2001 and 2002 huh, in Rome, okay. So would he have had any contact with ah Marie

during those Years then?

JH Yes ya know certainly there was e-mail contact'

TA Okay.

JH Ah and I'm trying to think if he ah he would've as well had some contact cause he

would've becnhome for the summers.

TA Oh okay, so he would've duling those four years is {l the way up gltilhe was ordained

und u* in May of 0i um he wouldio come back to st. Paul/lvrinneapolís for the summers

for like three months?

JH Yes.

TA Do you know if he sPent time at ah

JH I know he certainly yes spent time with the family thenn yes,

TA He did, okay.

JH Mm, bmm,

TA Okay. All right okay and then okay so she told you about the fondting, Did she evertell

you about anlhing else?

JH Ah, the it would've been following the breasts it would've been the back rub under the

,ki"Ëi"g pulled up o"ï"t uo¿y, the?rngers in her mouth and ah and then she also ya know

þ
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told me directly just about the kind of foot and massaging the legs.

TA Okay. The upper where he was rubbing her ankle and went up het calf,

JH Calves, yeah.

TA Okay, Okay. All right, can you think of anything else that may be pertinent to this case?

IH Ab what I think Tracy is the onê thing is there's an ltalian there's another Italian young

\ryoman u¡ho was also at his ordination,

TA Okay.

JH Named , I think it's " but I'm not absolutely sute. I know the first
name is

TA Okay.

JH I thiîk the thing that's pertinent is ah she was at Michael's ordination ryd she was my

niecos they were the same age then which they were both 17 at the time of his ordination.

TA Mm, hmm,

JH And Michael had known her for thlee inttuee years he was and her family for

tlu-ee years he was in Rome and ah Michael had called me recentl¡ February 16th, ah wlth
someãnxiety because um. rnd my níece spent some time together when

during the ordination ah events and had exptessed to her that she was Michaelos

g¡.lftiend in Rome which would've put her also at the kind of 74, 15, 16 years and Miohaçl

would've been ín his eallY 40's.

TA Okay,

JI{ And prepadng for priesthood and um Mïchael recently oalled me just because he was

anxious ihai may have let my niece know they had what he said was one passionate

çncounter together ïn Róme in whioh he said it was ah passionate, no clothes came off but

Mishael expËssed that seduced him, which is not easy forme to take ya lcnow ah ah

TAMm, hmm.

JH A 15 yeat old and a 42yew old guy here,

TA So he just called you this past February?

JH Yes.

TA And he was anxious because he had found out the had spent some tíme with
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JH Welt he knew that ah he he's looking back now and he's realizing when . -., \ryas

here for his ordination when he was in St. Paul for the ordination whioh he was, he began to
tvony about because. had told my nieoe then that ah she considercd herself
Michael's gir'lfìiend inRome and that had exprnssed at some level to my niece that there had

been some kind of physical affection ah but that's all I heard fi'om my nieoe and now
Michael was calling me beoause he was anxious that I would hear um that I would get

blindsided withthat neÌr/s ah that somehow that would be discovered ah that he had infaot
had a passionate encountel' with her at some level and again she would've been 14 or 15

yearc old,

TA Okay, do you know is that being investigated at least um in Rome?

JH Yes, the um I know that our Vicar General his name is Father Kevin MoDonough.

TA Okay,

JH The Vicar General Father Kevin MoDonough was gonna pursue that and ah pursue a
discussion with and her family and I don't know where that has come out.

TA Okay.

IH I've been waiting to hear.

TA Is ahwould I be able to get copies of any kind of reporïs that were done in Rome?

JII Ccrtaìnly, Ah, I think the ah what I should do hele is let me give you a the ah Chancety
number is area 651-29t-4400,

TA Okay.

JH And the um our man who handles all these things along ya know with the Arohbishop,
his namc is Father Kevin McDonough,

TA Okay. And he is an attotney too is my understanding?

JH Well no, he has a doctorate. He's a ah cannon lawyer, so he's a church lawyer.

TA L[e's a chut'ch lavryer? Okay.

IH Yoah but urn you may have the other name is Andy I don't know Andy's last name but
here's his phone number dirootþ.

TA Okay.

JH651-291-4405. Ardy is a lawyer.
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TA Okay.

JHAnd also working with Father Kevin McDonough and the Archbishop on these cases of
ah misconduct by priests.

TA Okay, is Andy also is he a priest?

IH No.

TA Okay, so gotcha. Okay.

JH If you call either one of them, they will call you quiokly I'm sure.

TA Okay,

JH Ah,

TA Yeah, I'm calling people today so

IH Yeah, let you know what the status is frnm their ah fi'om what they've found out. I think
fhe issue for me Traoy is that um the ah I know that has been contactíng her mother
beoause I've ah I've heard that they e-mailed Miohael wonderíng what's happening ya know
wondering whatns going on ah and it was actsally Michaol who talked with mo about this ah
one event with ah

TA Okay, As far as touohíng her breasts? Thatns what he was talking to you?

JII Yeah, well no I think with , all he told me dileotly was that he had a passionate
encounter with her.

TA Okay.

JH That no one that everyone's clothes stayed on but it shook him and he explessed that he
had felt seduccd and ya know ah put the relationship (inaudible) it should be but

TA Okay.

IH I wasn'tvery excited with the news ya know.

TA Okay. Okay, well do you have any other any other things that maybe told you that
you think I should know?

ffi Æ, no I think that's the ah ah that's the substance of what'
think of anythine else, certainly I'll call you,

TA Okay, I'rn just going to trun the tape recorder off, okay?

said to mE and ah if I
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